HULP AAN ONDERDUIKERS

In 1940 trouwt verzekeringsagent Peter van den Berg met Noene Haartsen, een boerendochter uit de Houtrakpolder. Het jonge paar vestigt zich in de Velserbroekpolder aan de Hofgeesterweg 3, toen nog een boerenweggetje. 

Van den Berg: "Onze burman was al gauw toegetreden tot een paramilitaire Duitse organisatie, droeg een militair uniform en was oppasser in het concentratiekamp Amersfoort. Zijn vrouw was de kwaadste niet en heeft ons nooit verraden. De slechtste buur was Jo S., en vooral zijn vrouw. Die was als boerin regionaal leidster van de Nationaal-Socialistische 'Land-stand'. Hun boerderij stond als het ware schuin tegenover ons, waarbij onze achtertuinen aan elkaar grensden. Mevrouw S. presteerde het enkele malen over het hekje te stappen om met een rotsmoesje onze keuken binnen te komen. Wij moesten dus vreselijk goed oppassen in ons buurtje. Onze enige toeverlaat  was de familie Koning op nummer 1, die van de hoed en de rand wist."





ERNSTIGE WAARSCHUWING V-85

Onderschrift: De bezetting is nog maar een paar maanden oud, of de bezetter komt al met strenge maatregelen. (Particuliere verzameling)

Actief in het V-leger

Op 29 april 1942 moeten de voorzitters van ‘den Joodschen Raad voor Amsterdam’, A. Asscher en prof. dr. D. Cohen, bij SS-Hauptsturmführer Aus der Fünten komen. Hij deelt de twee voorzitters mee dat de joden, die zich in het openbaar vertonen, een jodenster moeten dragen. Asscher en Cohen zijn sprakeloos. Zij krijgen meteen bijna 600.000 exemplaren van de gele ster mee. Op 1 mei heeft Van den Berg in het restaurant 'Suisse' in de Amsterdamse Kalverstraat een zakelijke bespreking. Rond die tijd beslissen de Duitsers dat alle joden de Davidsster moeten dragen.

Peter van den Berg: "Aangezien er in Amsterdam veel joden woonden zag je daar dus veel van die gele sterren in het straatbeeld. Ik was er zeer geschokt door en verwonderde me, dat mijn beide gesprekspartners dat niet waren. Ik wenste niet langer in zo'n maatschappij te leven zonder daar iets tegen te doen en besloot op een of andere manier de joden hulp te bieden. In het grauwe gejakker, heb ik heb tot zomer 1944 getracht mijn gewone werk te doen. Mijn verzekeringsrapporten schreef ik vrijwel uitsluitend 's nachts, met een chronisch slaaptekort als gevolg. Ik werd volledig gesteund en geschraagd door mijn opofferende vrouw Noene, anders had ik het illegale werk wel kunnen vergeten. 

De illegaliteit in Santpoort had twee lijnen. De eerste lijn betrof de particuliere hulp aan joden, waarvan in 1942 de eerste aanzet werd gegeven door het echtpaar Nico en Nel Hop-van Thiel en waar Dirk van Rijswijk en Henk van Dijk actief in waren. In het najaar van 1943 vond de geleidelijke aansluiting bij de Landelijke organisatie voor hulp aan Onderduikers (LO) plaats, omdat er toen ook niet-joodse onderduikers bijkwamen. In een jaar tijd had Nel Hop veel joden 'bekeerd'. Die geloofden aanvankelijk dat ze naar werkkampen zouden gaan, maar ze werden door Nel beter voorgelicht. Nel bouwde een netwerk op, dat er wezen mocht. Ook de echtparen Koning en De Haas waren zeer actief. Mevrouw Koning liet bij mevrouw Focker van de Conollyweg talloze joden onderduiken. Mevrouw Slavenkoorde in Leiden kreeg via Koning twee joden in haar bordeel, die daar tot aan het eind van de oorlog zaten. Mevrouw De Haas was gespecialiseerd in het verbergen van joodse kinderen. Haar man Lesley werkte op het Provinciaal Ziekenhuis, is gepakt en omgebracht. 

Samen met opa Martinus Jonker, de bloemenhandelaar uit Santpoort-Station, heeft mevrouw Koning joden uit Amsterdam gehaald, waaronder Rosa Duizend-Bonnewit die uit de Hollandsche Schouwburg was gevlucht, waar de joden door de Duitsers en hun handlangers bijeen werden gedreven. Ook haalden zij joden uit het oosten van het land. Dat ging altijd ongewapend. Opa Jonker nam wel een cactus uit zijn bloemenzaak mee, om twee redenen: ten eerste om er onschuldiger uit te zien, hij was al zestig, en ten tweede zoals hij zei: 'als ik door een mof aangehouden wordt, kan ik hem dat in z'n smoel douwen. Wellicht levert dat voor mijn transport een kleine voorsprong op.' Ook Johan de Meza, eigenaar van Bijenstand Mellona, verzorgde joden. 

De tweede lijn was het V-leger, het Vrijheidsleger, dat na Dolle Dinsdag opging in de Raad van Verzet, een landelijke paramilitaire organisatie, voornamelijk gericht op en paraat voor verzet. Dit V-leger werd midden 1942 door Cas Spoor uit de Hoofdstraat samen met enkele anderen opgericht. Commandant van het V-leger was Cas Spoor, en medeleden waren Anton van Bakel, Douke Wijkstra, Roel Tomassen, Max Roest, Daniël van Schoneveld, Gulickers en M. Bakker. De groep was wel groter, maar andere leden kende ik niet. Hun hoofdkwartier was lange tijd in villa Najade van de heer Wijnbergh. Deze groep behartigde ook transporten van de door de Geallieerden gedropte wapens naar de Vesting IJmuiden." 

In ‘Het Grote Gebod’, het Gedenkboek van het verzet in LO en LKP staat: ‘Velsen had reeds vroeg het Verzetsleger, dat daar later het trefpunt van al het verzet werd en dus ook van de LO’.





FOTO NOENE EN PETER V-70 boven

Onderschrift: Peter en Noene van den Berg vertellen begin jaren negentig over de bezetting. (Foto: J. Karkdijk)

Henk van Dijk uit Velsen-Noord is in de meidagen van 1940 ingedeeld bij de Luchtbeschermingsdienst (LBD), speciaal belast met de verbindingen. Voor dat werk heeft hij het morse-alfabet moeten leren en zijn werkplek is bovenin de toren van de r.-k. St. Josephkerk in zijn woonplaats.

Henk van Dijk: “Van daaruit had ik een goed zicht op de wijde omgeving en hield ik door middel van seinlampen contact met mijn collega op de watertoren in IJmuiden. Bij onraad moesten we alarm slaan. Bovendien was ik bij de Burgerwacht en omdat allerlei geruchten van een inval inmiddels de ronde deden, kon ik elk moment ook daarvoor worden opgeroepen. Op donderdagavond 9 mei moest ik voor de Burgerwacht meedoen aan schietoefeningen die in IJmuiden werden gehouden. Er hing die avond een niet te definiëren sfeer, die ik mij nog goed herinner. We namen afscheid van elkaar en ik ging vroeg naar bed. De volgende morgen, het was schitterend voorjaarsweer, werd ik even na drie uur wakker door herrie van motorgeronk en schieten. Ik kleedde me vlug aan en ging naar buiten. Ja hoor, het gedonder was aan de gang: Duitse vliegtuigen gooiden magnetische bommen tussen de pieren, waardoor een boot met vluchtelingen zonk. De massamoordenaar was zijn duivels werk begonnen.”





HIER FOTO HENK BIJ WATERTOREN V-70 onder

Onderschrift: Henk van Dijk op wacht bij de watertoren in IJmuiden. (Foto: H. van Dijk)

Ergens in 1942 ontmoet Van Dijk stomtoevallig in IJmuiden Dirk van Rijswijk, die hij uit Velsen-Noord kent, maar in geen jaren heeft gezien. 

Henk van Dijk: “We keken elkaar aan, waarbij we allebei zoiets hadden van ‘we kunnen toch beter samenwerken?’ en vanaf die tijd trokken we veel samen op. Hij zei nog: ‘Het kan ons de kop kosten!’, en toen konden we niet vermoeden dat het hem inderdaad, twee maanden voor de bevrijding, de kop zou kosten. Ik kijk terug op een geweldig mooie samenwerking, het was een moordvent die ambtenaar bij de gemeente Velsen was. Op een dag kreeg ik een pasje met wachtwoord en de opdracht om een ondergedoken jongen in Santpoort te bezoeken. Toen ik eenmaal in de woonkamer was zag ik op het dressoir een foto van een SD’er, waarschijnlijk zijn broer, waarop ik meteen met een rotgang de woning uitvluchtte. Je moest toch telkens goed blijven uitkijken! In de loop der tijd heb ik heel wat onderduikers in Andijk kunnen onderbrengen via Frans Kwantes, een neef van Dirk. Ze hadden daar een voortreffelijk waarschwuwingssysteem. Als er in Wervershoof een razzia bezig was, werd onmiddellijk Andijk gealarmeerd, zodat de onderduikers op tijd weg konden komen. Dat kon onder de vloer zijn, of ‘s zomers op het land waar de gewassen doorgaans meters hoog stonden. Frans Kwantes ontmoette ik vrijwel wekelijks in het Krelagehuis in Haarlem, waar hij als bollenhandelaar naar de veiling ging. Vaak denk ik aan de bijbelspreuk ‘Herberg de verdrevene en meld de omzwervende niet’ en dat duidt wel heel nadrukkelijk op die bezettingsjaren.”

Kort na die bespreking in Amsterdam komen Peter en Noene van den Berg in contact met de gebroeders Nol en Jo de Brie, twee ongehuwde onderwijzers die bij hun moeder wonen. Het echtpaar Van den Berg kent hen van de kweekschool en zijn vóór de oorlog collega's geweest. Nol en Jo brengen hen in contact met de joodse Bert Sternfeld uit Haarlem, die in augustus 1942 onderduikt bij Van den Berg.

Peter van den Berg: "Bert zag er geenszins joods uit met zijn blauwe ogen en blonde haar en hij had een vals persoonsbewijs zonder 'J', op naam van Jaap Bakker. Hij trok er nogal eens op uit om de belangen van zijn ouders en jongere zuster te behartigen. Later dook dat zusje enkele maanden bij ons onder. In mei 1943 zei onze foute buurvrouw tegen Noene, 'dat die niet zo stiekem moest doen, want dat ze wel wist dat we joden in huis hadden'. Dat was voor ons reden om voor Bert Sternfeld een ander adres te zoeken."

Noene van den Berg: "De politie-inspecteur Adriaanse woonde naast het echtpaar Sternfeld aan de Kloppersingel te Haarlem. De inspecteur was een kennis van de geboerders De Brie en hij vroeg hen om adressen te vinden waar de familie Sternfeld kon onderduiken. Sternfeld deed zaken in de textiel, voornamelijk in overhemden. Het echtpaar had twee kinderen, de 17-jarige Alice en de 19-jarige Bert. De heer en mevrouw Sternfeld werden via De Brie in Amsterdam ondergebracht en de kinderen kwamen bij ons in De Hofgeest. Vader Sternfeld had een typisch joods uiterlijk en viel daardoor op. Mijn man bracht het echtpaar per trein naar hun onderduikadres in Beverwijk en Bert ging mee. Toen ze goed en wel weg waren, merkte ik dat er een broodmes uit de keukenla was verdwenen. Later bleek dat Bert dat bij zich had. Hij zou als één van zijn ouders werd opgepakt tenminste één Duitser neersteken. De reis verliep echter zonder problemen. Na vier maanden ging Alice naar de famile Boks in Haarlem en daarna als hulp in de huishouding naar ingenieur Wensink in Beverwijk."





KOPIE TURF V-71 boven

Onderschrift: Brandstof wordt schaars, waardoor de bevolking naar alternatieven zoekt. (Huis aan Huis d.d. 12 september 1941)

Diverse arrestaties

Dat het verbergen van onderduikers niet altijd zonder gevaar is, je vijand slaapt nooit, blijkt in november 1942, als de gemeentepolitie van Velsen arrestaties verricht. Uit het dagrapport van de politie van donderdag 19 november 1942, de mutatie van 22.15 uur:

'Door I.v.P. Ritman, en brig. Kuntkes, aangehouden en aan het hoofdbureau gebracht: David de Hoop, geboren te Amsterdam op 12 november 1912, drukker, laatstelijk vertoevende aan de Brederoodscheweg 34 te Santpoort. Is geplaatst in cel N. Fouillering in de kast boven achter de cellen, geld ƒ 31,19 bij inspecteur Ritman. De Hoop is jood en had zich aan gemeld adres verborgen gehouden.

Mutatie 23.10 uur:

Door I.v.P., als verdacht van het verborgen houden van een jood aan het Hoofdbureau gebracht:

1e. Grietje Knauff, geboren te Harderwijk op 15 januari 1891, weduwe van C.E. Meerkerk, wonende Brederoodscheweg 34 te Santpoort;

2e. Hendrikje Gerritdine Meerkerk, geboren te Schoten, kantoorbediende, wonende Brederoodscheweg 34 te Santpoort en

3. Philippus Johannus Meerkerk, geboren te Schoten, wonende Brederoodscheweg 34 te Santpoort.

Zij zijn geplaatst in de kamer voor nachtverblijvers en in cel. G. Fouillering van P.J. Meerkerk, bestaande uit 2 dassen en een riem, geborgen in kastje G.

Zaterdag 21 November 1942, 08.40 uur:

Is de arrestant De Hoop door brig. Kuntkes en agent Kolk op transport gesteld naar Amsterdam, zij melden bij terugkomst geen bijzonderheden.'

Met ‘Amsterdam’ wordt in dit geval bedoeld het SD-gebouw aan de Euterpestraat, die naar de oorlog is omgedoopt in Gerrit van der Veenstraat, genoemd naar de gelijknamige verzetsstrijder.

Flip Meerkerk: “Mijn zuster Rietje was al vóór de oorlog verloofd met David de Hoop en inmiddels was hun uitzet compleet. De trouwplannen werden uitgesteld en hun spullen werden in Haarlem opgeslagen. David was chef van de technische dienst bij Johan Enschedé, Rietje zat daar op kantoor. Mijn vader was timmerman geweest bij het Provinciaal Ziekenhuis. David was bij ons thuis ondergedoken, maar is op een keer met de trein naar Amsterdam geweest. Mogelijk dat iemand hem door de Neethof naar het station heeft zien lopen en daarna de politie heeft getipt, maar wie de zaak heeft verraden weten we tot op de dag van vandaag niet. Op die avond in november kwamen Ritman, Kuntkes en Karel Haak bij ons thuis. Vanaf de voordeur liepen ze rechtstreeks en vastberaden de woning in, zodat ze goed op de hoogte moeten zijn geweest van de situatie. Haak vroeg nog aan mijn moeder of er geld in huis was, waarna ze hem dat gaf. Een uur later heeft hij dat overigens weer teruggegeven, toen wij werden opgehaald. David is eerst naar de Euterpestraat gebracht en een paar uur daarna mijn moeder, zuster en ik. Toen wij daar aankwamen kwam Kuntkes naar buiten, die kennelijk vooruit was gereisd. Hij zei tegen ons dat we naar huis konden gaan omdat hij dat met de SD had geregeld. We hebben nog wel geprobeerd uit te vissen wat er met David verder ging gebeuren, maar het is ons nooit gelukt om daarachter te komen. Er is bij ons geen huiszoeking gedaan en het optreden van de politie was correct.”

Peter van den Berg rekent het voor 99 % tot zijn taak joden te redden en past daarvoor een kil aandoende selectieregel toe. Hij zegt daarover:

"De jonge mensen en kinderen gingen vóór de ouderen en wel om het volgende: het was de bedoeling van de nazi's om het hele Europese 'jodendom' uit te roeien en oude mensen zijn niet meer in staat voor nageslacht te zorgen. Uitgaande van een gemiddelde leeftijd van ongeveer 70 jaar, redde men - als men een jood(se) van plus minus 20 jaar erdoor wist te slepen - vijftig levensjaren en bijvoorbeeld bij een oude man van 75 jaar hoogstens enkele jaren. In aanmerking nemend, dat het Nederlandse volk in zijn algemeenheid niet stond te dringen om het leven te wagen voor het joodse volksdeel, meende ik deze hardaandoende selectie te moeten toepassen. Wél waren er onder de door mij verzorgde joden verscheidene oudere mensen, maar die waren overgenomen van helpers die tegen de lamp gelopen waren, of die om veiligheidsreden hadden moeten afhaken, zoals bij het pioniers-echtpaar Hop."

Door tussenkomst van Hop zijn bij het winkeliersechtpaar Stutvoet in de Hoofdstraat het oude echtpaar Fresco en Eliazer Duizend ondergebracht. Duizend was getrouwd met Rosa Bonnewit. Wegens familie-omstandigheden vraagt Stutvoet aan distributieambtenaar Dinkgreve, die de levensmiddelenkaarten voor de drie onderduikers verzorgt, een tijdelijk onderduikadres. Hij weet wel een adres: een sigarenwinkelier in IJmuiden-Oost, in de buurt van het toenmalige REX-theater. Als bij intuïtie vraagt Stutvoet of hij er toch wel zeker van is dat die man integer is. Dinkgreve denkt van wel. 

Een van de mensen die tegen de lamp loopt is Bertus Maarschalk, automonteur in de gelijknamige garage van zijn neef Cor aan de Hoofdstraat. De moeder van Bertus Maarschalk heeft zakelijk contact met het echtpaar Hop, dat zijn kruideniers- en manufacturenzaak naast Garage Maarschalk heeft. Mevrouw Hop heeft contact met joodse vertegenwoordigers in de textielbranche in Amsterdam.

Bertus Maarschalk: "In de garage stond elke nacht de melkauto van Jan Schoorl uit Santpoort gestald. Dat was een vrachtwagen met platte bak waar de melkbussen op stonden. Jan vond het best dat ik de auto gebruikte, als ik maar op tijd, dat was 07.00 uur 's morgens terug was.

Zo'n melkauto viel 's morgens vroeg in de polder niet op. Ergens in april, mei 1943 haalde ik op verzoek van Nel Hop met de melkauto de jodin Bonnewit op, die bij Halfweg op mij stond te wachten. Ik bracht haar naar Jan Duitscher in de Molenstraat, die mij al stond op te wachten toen ik de straat in kwam rijden. Op 16 juni 1943 ging ik voor de tweede keer met de melkauto naar Halfweg. Ik zal omstreeks 06.00 uur vertrokken zijn en reed via de dijk over Spaarndam naar Halfweg. Er was onderweg geen controle. Ik stopte bij de overweg vlakbij de suikerfabriek. Daar stonden een oudere man en een vrouw, met ieder een tas, te wachten. Dat viel op zich natuurlijk wel een beetje op. Ze hadden geen Davidsster op hun kleding. Ze wisten dat ze door een melkauto opgehaald zouden worden. Het ging om het echtpaar Fresco. Ik bracht ze via de polder naar het viaduct bij het hoofdbureau van politie in IJmuiden, aan de zijde van Velserbeek. Daar stond een man op ze te wachten. Die zou mij vragen of ik wist hoe laat het was. De man kende die afspraak, waarop het echtpaar Fesco uitstapte. Ik zag niet waar ze heen gingen. Later begreep ik dat die man De Jager was geweest, een NSB-politieman. Tegen 07.00 uur reed ik naar de garage terug, ging nog even naar huis en daarna naar Haarlem. Ik moest die dag boekhoudexamen doen. Tijdens de middagpauze stond mijn broer Koos mij buiten op te wachten. Hij vertelde mij dat het echtpaar Fresco was gearresteerd, dat Cor en Jan Schoorl waren opgepakt en op het politiebureau in IJmuiden zaten. Ik ging eerst naar mijn zuster in Overveen en belde van daaruit met Riek, de vrouw van Cor. 'O meneer, u bent verkeerd' zei ze door de telefoon, want op dat moment stond de foute Jurri K. naast haar. Ik ben naar huis gefietst, en hoorde het hele verhaal. Om een uur of negen was Hop overstuur bij Riek binnen komen lopen en gooide wat paperassen bij haar op tafel. Die moest hij kennelijk kwijt. Kort daarvoor was namelijk ook Henk Stutvoet bij een inval in zijn huis tegenover de garage gearresteerd en twee ondergedoken joden. Dinkgreve was ook opgepakt."

Peter van den Berg: "Jurri K. was bij de arrestatie van het bij Stutvoet ondergedoken bejaard joods echtpaar Fresco uit Den Haag. Het echtpaar Fresco heeft helaas het loodje gelegd.”

Maarschalk fietst na zijn telefoontje naar het politiebureau, waarna Cor en Jan worden vrijgelaten. Bertus wordt door de foute politieman Noorman verhoord. In het politiebureau ziet hij Dinkgreve ook. Die ziet kans tijdens zijn verhoor te ontsnappen, maar wordt  ingehaald en bij het Stationsplein opnieuw gepakt. 

Bertus Maarschalk: "Henk Stutvoet heb ik door een luikje in de celdeur kunnen spreken. Ik ben ongeveer twee nachten in een cel in het politiebureau gebleven. Bij mij in de cel zat de joodse Duizend. Ik neuriëde een liedje, maar dat wilde hij niet. Kennelijk was het een joods liedje. Daarna kwam er nog een jongen bij, een beetje verwijfd type. Die zat in Santpoort-Station ondergedoken, maar wilde naar kapper Seegers aan de Hoofdstraat in Santpoort-Dorp. Hij liep via de Wüstelaan en kwam langs Jurri K., die tegen de gevel van zijn bedrijf leunde. Hij keek de jongen na. Later kwam de jongen weer via dezelfde weg terug en toen riep Jurri hem aan 'kom eens hier!'. De jongen viel meteen door de mand en werd naar het politiebureau gebracht. De jongen wist nota bene dat Jurri fout was. Jurri was toen ongeveer 20 jaar en had een opleiding voor landwachter gevolgd. Na die twee dagen in de cel ben ik samen met Henk Stutvoet, het echtpaar Fresco, m'n celgenoot Duizend en de jongen met een overvalwagen naar de Euterpestraat gebracht. In de kelder van het SD-hoofdkwartier waren cellen gemaakt en er brandde geen licht, je kon geen hand voor ogen zien. Ik kwam alleen in een cel terecht en Stutvoet ook. Het echtpaar Fresco werd gescheiden. Ik ben daar niet verhoord.

Nog diezelfde middag werd ik met enkele anderen naar de gevangenis aan de Amstelveenseweg gebracht. Daar gingen enkele arrestanten eruit, onder andere Stutvoet. Ik ging door naar de gevangenis aan de Weteringschans en kwam met drie anderen in een cel. Ik werd tewerkgesteld rond Schiphol, waar ik zand moest vervoeren voor de aanleg van een tankval. De gevangenisbewakers waren niet vriendelijk, er werd gesnauwd. Een van mijn celgenoten was kleermaker. Hij kon de manchet van de mouw vrijwel onzichtbaar lostornen. Op die manier kon aan de binnenkant een boodschap geschreven worden, waarna hij het weer dichtmaakte. Kennelijk had hij kans gezien naald en draad bij zich te houden en een ander zal wel een potloodje gehad hebben. Ook de manchet van mijn overhemd maakte hij open, zodat ik een boodschap aan mijn moeder kon sturen. De kleermaker had zijn vrouw gevraagd dat aan mijn moeder te vertellen. Op die manier ontstond een soort briefwisseling, want mijn wasgoed werd thuis verzorgd."

Na de arrestaties

Door de arrestaties wordt het echtpaar Hop in één klap op non-actief gezet. In allerijl worden de contactpunten van het echtpaar Hop, waaronder 'Keesje' Woerdeman uit Zaandijk, gewaarschuwd. Bij haar is het echtpaar Ben en Eef Bonnewit ondergedoken. Maarschalk, Stutvoet en Dinkgreve slaan niet door, waardoor het echtpaar Hop de dans ontspringt. Dinkgreve is in kamp Mauthausen overleden. Na overleg met de Santpoorters politieman Cees de Vries en huisarts Theo Mak neemt Van den Berg het illegale werk van Hop over.

Peter van den Berg: "De familie Bonnewit bestond uit twee grootouders, drie gehuwde kinderen en drie kleinkinderen. Twee kleinkinderen waren al eerder in Den Haag verraden, opgepakt en vermoord. Met de grootouders zeulde ik van hot naar her, door de Zaanstreek, Leiden en Noordwijkerhout. De oude mevrouw Elsje Bonnewit-Pauer was rond de 70 jaar en heette volgens haar vervalste persoonsbewijs Agath J.M. van den Berg-Vosse. Dat was het persoonsbewijs van mijn moeder, waarvan de foto was vervangen door die van mevrouw Bonnewit. Ik was dus als het ware met mijn moeder op stap. Het kon niet veiliger, als zij maar die naam uit het hoofd had willen leren mét geboortedatum. Maar dat verrekten die eigenzinnige oude mensen, voor wie je je jonge leven waagde. Gelukkig is ze nooit gecontroleerd. Ze werden ondergebracht in een laag stenen pakhuisje van een groot, arm rooms gezin in Noordwijkerhout aan de Haarlemmertrekvaart. Mensen die er niets aan wilden verdienen, maar de Bonnewitjes moesten de kost wel betalen en groente schoonmaken en aardappelen schillen als dat zo uitkwam. Het vervelende was, dat er 's nachts ook ratten rondrenden, die de oude Bonnewit met zijn wandelstok trachtte te verjagen. Iedere keer als ik bonkaarten en/of geld kwam brengen hadden ze aan klagen geen gebrek. Niet over de behandeling, maar over de ratten, het schoonmaakwerk en de vochtige huisvesting. Het was toch al moeilijk om ouderen onder dak te brengen, want voor jonge onderduikers had men eerder zijn of haar leven over. Ik vroeg aan de hospes of hij contact wilde opnemen met de parochiegeestelijke of er elders in de parochie ruimte voor het echtpaar Bonnewit was. Dan hoefde ik namelijk niet opnieuw met dat stel de trein in, waar zoveel controle was. De man schrok zich een ongeluk: geen van de parochianen mocht weten dat hij joden had laten onderduiken, want die vonden dat helemaal niet goed. Naar mijn mening lag dat niet aan de rooms-katholieke gelovige, maar aan de rooms-katholieke geestelijkheid, die mogelijk op bevel van Rome dwars lag en saboteerde."





FOTO 6 VERZETSMENSEN OP TRAP V-83 midden

Onderschrift: Een aantal medewerkers van het V-leger. Boven: Cas Spoor (l) en politieman Joop Engels, midden koeriersters Kitty van Telgen (l) en xx, onder koeriersters (Foto: Henk van Dijk)

IN KADER

De moeder van Van den Berg beschikt over een groot sociaal gevoel, kent geen angst, is knap agressief en verschrikkelijk brutaal. Zij stelt zich beschikbaar voor de onderduik van joden en zij krijgt uiteindelijk het oude echtpaar Bonnewit in huis. Op die manier zijn gedurende een korte periode twee dames Bonnewit-Vosse in één woning, maar met verschillende foto's op hun persoonsbewijs. Geleidelijk aan voorziet Van den Berg alle joodse onderduikers van valse of vervalste persoonsbewijzen. Omdat het exemplaar van zijn moeder door mevrouw Bonnewit wordt gebruikt, gaat mevrouw Van den Berg aangifte van vermissing doen. Op het politiebureau wordt zij te woord gestaan door twee 'foute' politiemannen, die haar verhaal niet zonder meer aannemen. Nadat mevouw Van den Berg met haar vuist op tafel heeft geslagen en de twee verantwoordelijk heeft gesteld voor de gevolgen als zij op straat zonder persoonsbewijs wordt opgepakt, kiezen de twee eieren voor hun geld en verschaffen haar een nieuw persoonsbewijs.

EINDE KADER

Om het illegale werk zo goed mogelijk te doen is het van groot belang dat er zoveel mogelijk informatie over de ‘tegenpartij’ beschikbaar is. Henk van Dijk is plaatselijke leider van het Nationaal SteunFonds (NSF) en mede-leider van de plaatselijke LO. Behalve met het veldwerk houdt hij zich ook met het administratieve deel van het verzet bezig.

Henk van Dijk: “Al vóór de oorlog wisten wij vrij precies wie er van de NSB lid waren en toen de bezetting een feit was kwamen er nog meer van die klanten bij. We zijn toen lijsten gaan typen met de namen en adressen van die lui uit heel Velsen, zo mogelijk met hun lidmaatschaps- of WA-nummer erbij. Periodiek werden die lijsten aangepast, want er kwamen NBS’ers bij, maar er waren gelukkig ook mensen die bijtijds tot inkeer kwamen. Een van hen is bijvoorbeeld Homan, die in juli 1940 nog twee Engelse vliegers aan de politie overleverde, en nog op de lijst van oktober 1941 staat. Maar deze man kwam al ver vóór D-Day tot bezinning en stortte zich in het verzet, waar hij onder andere actief was bij wapentransporten. Ik heb nog met hem in Haarlem ondergedoken gezeten. Met die lijsten konden we ons voordeel doen, omdat het goed was te weten of een onderduikadres nog wel veilig genoeg was met een NSB’er in de buurt. We hadden ook een lijst met handlangers van de SD in omloop gebracht, zodat al onze contacten op hun hoede konden zijn voor die verraders. Zo hadden we ook een lijst met collectanten voor Winterhulp en lieden die aan Winterhulp bijdroegen, inclusief het bedrag. Die laatste lijst ‘leenden’ we van de Stichting Winterhulp, waarbij we natuurlijk ook wel beseften dat lang niet iedereen vrijwillig een bedrag doneerde, maar daar min of meer toe gedwongen werd. Dan waren er ook lijsten in omloop van winkeliers en bedrijven die niet helemaal zuiver op de graad waren en die bij voorkeur gemeden moesten worden of die rijp waren voor een overval door de illegaliteit. Die lijst werd echter ook binnen de NSB gebruikt, met de bedoeling dat NSB’ers juist met die lui zaken deden.  Er was ook een lijst met Santpoortse ‘moffendweilen’ of ‘puinhoeren’, soms meerdere meisjes uit één gezin, al dan niet met de toevoeging ‘Heeft een kind van een Mof’.”





HIER ADVERTENTIE WINTERHULP V-71 links

Onderschrift: Deze mededeling van Winterhulp staat in Huis van Huis van 7 februari 1941.

Geld en andere zorgen

Maandelijks komen de mensen van de LO op wisselende adressen bij elkaar om nieuwe gevallen van steunaanvraag te bespreken, onder anderen bij Homan van garage Trovato aan de Slaperdijk en ten huize van Coté aan de Terrasweg in Santpoort. Door middel van briefjes onderhouden de verzetsmensen contact met hun collega’s uit de omgeving. Henk van Dijk, alias Freek, alias De Wit, heeft tientallen van dergelijke briefjes geschreven, waarin bijvoorbeeld nieuwe adressen en personen worden aanbevolen of afgewezen, al naar gelang het onderzoek naar zo’n persoon uitpakt. Het wachtwoord dat Van Dijk in dat soort gevallen gebruikt is ‘kom van Freek’. Mensen die een onderduiker huisvesten krijgen in sommige gevallen ook steun in geld en/of bonnen, want lang niet alle gastheren en -vrouwen zijn in staat om zonder die steun iemand te herbergen. Dat daar soms misbruik van wordt gemaakt, kan niet altijd voorkomen worden. 






BRIEFJE VAN DE WIT V-72

Onderschrift: Dergelijke briefjes worden over en weer naar verzetsmensen gestuurd. Met de heer Ooms wordt Cas Spoor bedoeld. Freek en De Wit zijn de schuilnamen van Henk van Dijk. (Collectie H. van Dijk)

Om veiligheidsredenen houdt Van Dijk er door middel van valse papieren diverse woonadressen op na. Om zijn fiets te kunnen houden treedt hij met een vals papier zogenaamd in dienst bij bunkerbouwer Van Heijst, waarvoor de bezetter kant en klare formulieren heeft, maar voegt daar zelf de naam van Dienaar aan toe. De verlenging wordt eveneens frauduleus gedaan. Hoewel de hulp aan onderduikers met de grootste zorg en met veel gevaar gebeurt, zijn er toch ook onderduikers die het niet zo nauw nemen.

Henk van Dijk: “Dat was ook het geval met Jacob, die we aan een duikadres hadden geholpen. Hij was zo stom en argeloos om naar publieke plaatsen van vermaak te gaan, zoals de bioscoop. Een dergelijke plek is ideaal voor een razzia, waarbij je als een rat in de val zit. Hij was in de twintig, dus uitstekend geschikt voor tewerkstelling in Duitsland. Bovendien verknoeide hij zijn goede geld om naar die vunzige moffenfilms te gaan met nazi-propaganda, die vooraf vertoond werden. Daarmee toonde hij geen greintje respect voor het leed van zoveel tienduizenden die in gevangenissen en concentratiekampen zuchtten en gemarteld werden. In dergelijke bewordingen schreef ik hem een briefje, in de hoop dat hij zijn verstand zou gaan gebruiken.”






FOTO TROVATO V-73 boven

Onderschrift: Garage Trovato op de oude kruising Rijksweg - Slaperdijkweg, gezien in noordelijke richting. Aan dezelfde kant van de Rijksweg staat over de kruising het café De Viersprong. Nu is daar het viaduct van de Slaperdijkweg, onder de rijksweg Haarlem-Velsen. (Foto: H. Tomassen)

Peter van den Berg: "Het NSF was een illegaal fonds onder auspiciën van de LO, dat van 1943 tot midden 1945 fungeerde. Zeker anderhalf jaar voor het NSF werd opgericht hadden wij al de zogenaamde 'Jonker-pot', genoemd naar opa Jonker. Het NSF verstrekte geld aan bijvoorbeeld de zeemansvrouwen, de gezinnen van ondergedoken verzetslieden of ambtenaren en anderen. Het jodenwerk moest zich echter veelal zelf bedruipen. Op zekere moment kreeg ik contact met Herman Slurink, bijgenaamd Oom Herman of Pickwick omdat hij zoveel leek op de types uit de boeken van Charles Dickens. Hij was vrijgezel en had een huishoudster en een dienstbode. Slurink was maatschappelijk werker en algeheel leider van de organisaties C.S. 6, de Vrije Groepen in het district Haarlem en speciaal groep 'Oom', later van de Rolls Royce, genaamd R.R., de Militaire Berichten- en Spionagedienst. Deze Slurink speelde soms een gevaarlijk spelletje. Hij had namelijk weleens contact met Duitse officieren en drong zich in allerlei kringen binnen. Evenals voor mij, was de 'jodenbescherming' voor hem de hoofdschotel van zijn illegale praktijken. Vóór de oorlog wist hij op een of andere wijze een vermogend man te worden. Een aantal vermogende joden had kennelijk vóór de oorlog al zien aankomen dat het mis ging en had tijdig maatregelen genomen en hun geld en goederen veilig gesteld. De anderen moesten hun geld en dergelijke inleveren bij de van oorsprong joodse bank Lippmann & Rosenthal, dat uiteindelijk toch door de Duitsers werd ingepikt. Dat ook joden voor hun onderduikadres moesten betalen was vrij logisch, want het verzet moest toch ook met dat geld weer proberen bonkaarten, vervalste persoonsbewijzen en andere zaken voor de onderduikers te regelen. Kortom, de financiële perikelen waren soms erg omvangrijk. Toen begin 1944 een groot aantal joden op de bodem van de geldkist ging grabbelen, toog ik naar Oom Herman en vroeg hem een forse som gelds. Stoïcijn Slurink, die nooit ergens van onder de indruk kwam, zei: 'Ik heb over tien dagen een bespreking met de heren van de Portugese Gemeente in Amsterdam. Ik zal zien wat ik voor u kan doen, mijnheer Van den Berg.'. Aangezien ik destijds onder mijn eigen naam bij hem geïntroduceerd was, had ik daar nu spijt van, want verzetsmensen vlogen bij hem in en uit. Op de afgesproken tijd kwam ik bij Slurink terug. Zoals altijd zat hij met zijn handen gevouwen op zijn dikke buik en zei bijna vriendelijk-verontschuldigend: 'Het kan helaas niet doorgaan meneer Van den Berg. De hele Portugese Gemeente is gepakt. Maar komt u volgende week maandag maar even langs, dan kan ik u voorlopig met een bescheidener bedrag helpen.’ Ik veronderstel dat hij uit eigen kas geld fourneerde.”

Niet na een week, maar na acht dagen gaat Van den Berg onder etenstijd naar het huis van Slurink. Dan heeft hij het minste kans om ander bezoek te ontmoeten. Het is al donker en de huizen zijn verduisterd met zwart papier om geen bakens te zijn voor de overvliegende Geallieerde vliegtuigen. Van den Berg heeft op de zijkant van de voorband van zijn fiets enkele schijfjes rubber geplakt, zodat bij hard fietsen de dynamo van de band gaat en zijn achterlicht niet meer brandt. Op die manier heeft hij al enkele achtervolgers het spoor bijster doen raken. Zijn fiets zet hij nooit op slot, maar altijd startklaar met de linkertrapper omhoog. Hij is altijd als een haas: klaar om te vluchten.

Van den Berg zet tegen half zeven zijn fiets tegen het hek van de voortuin en loopt over het randje van het gras - het grind maakt teveel lawaai- naar de voordeur. Als altijd wacht hij even of hij iets hoort. Hij belt aan, maar er komt niemand. Hij wordt argwanend en doet enkele stappen terug. Dan ziet hij langzaam het gordijn van de erker van de buren opengaan en als hij goed kijkt, herkent hij het gezicht van Kees Godschalk, die als reserve-officier in krijgsgevangenschap zou moeten zitten. Kees heeft bij Van den Berg op de kweekschool gezeten en zit kennelijk ondergedoken bij zijn zwager die Wehrmachts-aannemer is. Godschalk fluistert Van den Berg zenuwachtig toe: 'Slurink en die twee dames zijn gisteren gepakt en de hele tijd hebben hier de moffen verdekt opgesteld gezeten om iedereen in te rekenen die aanbelde. Kennelijk zijn ze nu even weg voor een warme hap. Maak dat je wegkomt!'

(Slurink en zijn huisgenoten zijn gearresteerd naar aanleiding van de inval van de SD bij horlogerie Ten Boom aan de Haarlemse Barteljorisstraat.**)

Van den Berg slaat onmiddellijk alarm binnen de Haarlemse verzetsbeweging. Wachtposten worden uitgezet en velen weten het vege lijf te redden. De taken van de weggevallen medewerkers worden voorlopig provisorisch verdeeld.

Van den Berg: "Toen ik thuiskwam zei Noene dat Joop Jonker uit Santpoort-Station al 's morgens bij ons aan de deur was geweest om te waarschuwen dat Slurink was opgepakt. Noene wist dat ik daar een afspraak had en vooral toen ik zo laat thuiskwam, was zij zeer bang geworden dat ik in een val gelopen zou zijn. Zoals altijd beheerste zij zich, maar ik zag wel een paar traantjes van blijdschap en uitgestane angst."




FOTO V-LEGER MET SPOOR EN VAN RIJSWIJK V-73 onder

Onderschrift: Enkele leden van het V-leger. Vlnr: Dirk van Rijswijk, radiotechnicus Max Roest, alias Van der Ven, Cas Spoor en Henk van Dijk. (Foto: H. van Dijk)

Een andere contactman van Van den Berg die zich in het hol van de leeuw waagt is Manus Rot, medefirmant van Houthandel Rot. Van meet af aan zit hij in het verzet en in het laatste oorlogsjaar speelt hij de rol van loyale bemiddelaar tussen de Nederlanders en de Duitsers. Hij heeft een appartement gehuurd in de buurt van het SD-hoofdkwartier aan de Euterpestraat in Amsterdam. Daar ontvangt hij SD-officieren en daarbij wordt flink gedronken. Die SD'ers hebben ook bedoelingen met hun 'vriendschap' met Rot, want zij zien het einde van de oorlog ook wel naderen. Rot belooft hen openlijk, als ze hem zouden inlichten en helpen, dat zij na de oorlog op zijn hulp kunnen rekenen en dat hij een goed woordje voor hen zou doen. 

Van den Berg: "Rot heeft voortreffelijk werk gedaan. Via hem kwam ik in contact met de doktersweduwe mevrouw Breukelaar-Verburg van het Frans Halsplein in Haarlem. Ergens in oktober 1944 werden wij allen met spoed bij haar geroepen. Rot had een aantal in het Duits gestelde processen-verbaal van Willy Lages geleend, die kort daarna weer moesten worden ingeleverd bij de SD in de Euterpestraat. Hieruit bleek dat de hervormde dominee Oldeman uit Santpoort, mr. T., Wanda van D. en Jan P. bij de SD over de vloer kwamen. Oldeman kende Manus Rot maar al te goed uit zijn jeugd. De processen-verbaal mochten niet gekopieerd worden. Ten eerste had Rot dat aan Lages moeten beloven en ten tweede, waar vind je zo gauw een fotograaf die dat durft? De processen-verbaal werden wel door Rot her en der naar toe gebracht om door zoveel mogelijk mensen te laten lezen, mocht Rot eens na de oorlog niet meer in staat zijn om Lages te dekken in verband met door hem op het laatst verleende hulp en om de verraders hun straf niet te laten ontlopen. Oldeman heeft wel een rol gespeeld in het verzet, zij het een dubieuze. Zijn grootste talenten kwamen tot uiting door zijn rethorische begaafdheden vanaf de kansel, waarmee deze eminente predikant steeds volle kerken trok en vooral bij de vrouwelijke gelovigen een regionale vermaardheid was. Mijn kennis over deze 'Judas-onder-de-apostelen' heb ik deels uit eigen ervaring, deels via mededelingen uit zijn omgeving en mede-verzetsmensen, maar grotendeels door inzage van de stukken uit het vooronderzoek van de rechtszaak, die voor het Bijzonder Gerechtshof te Amsterdam op onze instignatie tegen hem is aangespannen. Die stukken heb ik via officier van justitie Nico Sikkel ingezien en ik was bij de zitting van het hof aanwezig, evenals mevrouw Jonker-Roeland, die als getuige contra de dominee optrad. Oldeman behoorde tot een van de vele relaties die ik van het echtpaar Hop overnam. Dominee was afnemer van een bescheiden aantal bonkaarten voor door hem verzorgde onderduikers. Hop vertelde dat Oldeman in zijn levensmiddelenzaak meer bonkaartenpunten inwisselde, dan voor zijn kleine (onderduik)gezin aannemelijk was. Toen hij de dominee daarover een keer tactisch gepolst had, had de immer joviale zieleherder hem verbaasd gevraagd, waarvoor Hop hem nu wel aanzag. Oldeman deed die boodschappen voor de onderduikers en hun gastvrouwen, die soms de straat niet op durfden of konden, en ja, dan ben je uitgepraat. Wel zag de dominee, toen wij allemaal rammelden van de honger, er tot het laatst toe als een goudhaantje uit. In zijn jongelingsjaren was Oldeman op de Militaie Academie in Breda, waar hij wegens wangedrag van werd verwijderd. Toen de bevrijding een feit was, was mijn eerste gedachte: Oldeman. Hij werd opgepakt en was twee dagen later weer op vrije voeten. De volgende morgen was er een spoedvergadering tussen mevrouw Breukelaar, dr. Van Deth, het kerkenraadslid Van Monsjou en mij. We maakten een stuk op en daarop werd Oldeman voor de tweede maal gepakt. Nu voorlopig voorgoed. Na ongeveer twee maanden diende zijn zaak bij het Bijzonder Gerechtshof. Hier had men voor Oldeman een bewijsvoering klaargemaakt, die sloot als een mozaiekvloer. Het meeste bewijs kwam door de verklaringen van de SD, een hoek waaruit Oldeman nimmer verwacht had, dat de wind zou waaien. Ik heb een gesprek tussen mevrouw Breukelaar en Willy Lages in een verhoorkamertje bijgewoond. Overigens kwam bij het hof nog een vuile was tevoorschijn, waarvan ik niet geweten heb. Politieman Collignon uit Halfweg verscheen, die namens een joods echtpaar dat om psychische gronden niet hoefde te verschijnen, een verklaring voorlas. Oldeman had het echtpaar geprest persoonsbewijzen te laten maken waarvoor zij hem 1500 gulden hadden moeten betalen. Zij hadden toegestemd uit vrees, dat hij hen anders zou verraden. Toen de rechter aan een jood die wel zelf kwam getuigen, verwonderd vroeg waarom de man had toegegeven aan de eisen van Oldeman, schreeuwde de man hoogst geïrriteerd: 'Wilt u mij zeggen, meneer de rechter, bij welke instantie ik mij als jood in de oorlog dan vervoegen moest? Weet u dan niets af van onze positie. Wat doet u hier?'. Dat was erg jammer, want daardoor maakte hij stemming vóór Oldeman. Overigens had Oldeman die twee persoonsbezijzen gratis van mij gehad. Oldeman ontkende niets. Hij was magertjes geworden en zat met een hoogrode kleur. Hij maakte een zielige indruk toen hij na afloop langs ons werd geleid, de polsen kruislings voor zijn geslonken buik, in de boeien. Dominee werd tot slechts vijf jaar gevangenschap veroordeeld, maar kwam vervroegd vrij.”

Manus Rot haalt inderdaad het einde van de oorlog niet. Op 24 april 1945 wordt hij om 07.30 uur in zijn tuin aan de Linnaeusstraat in Haarlem door een Nederlandse SS'er doodgeschoten. Naar aanleiding van het 'Hannibalspiel' wordt in 1981 de moord op Rot opnieuw onderzocht. Als verdachte wordt de naar Duitsland uitgeweken SS'er Friedrich Conrad Johannes St. aangemerkt.

Met Wanda van D. wordt nadat haar verradersrol bekend wordt, door Peter van den Berg en de Haarlemse verzetsman Henk Lagerwaard een opvoedend gesprek gehouden en verdwijnt zij uit beeld. Ook mr. T. kiest eieren voor zijn geld. Dominee Oldeman verschijnt wel vanwege zijn dubieuze rol voor de rechter en krijgt zijn straf. Omstreeks 1955 komt Jan P. bij een verkeersongeval om het leven.

Nieuwe arrestaties

Vier maanden na de inval bij Stutvoet slaat de politie opnieuw keihard toe, en dit keer in de Molenstraat in Santpoort-Dorp. Uit het dagrapport van de Velser politie van 14 oktober 1943, mutatie 02.30 uur:

'Op last van den Kapitein in arrest gesteld ter zake het verbergen van joden:

1e. Jan Duitscher, geboren te Groningen op 5 Augustus 1895, glazenwasser, wonende Molenstraat 17 Santpoort-Dorp. Cel N.

2e. Catharina Laurensje Kamphuis, geboren te Haarlem op 16 Oktober 1898, echtgenote van Jan Duitscher, wonende Molenstraat 17 te Santpoort-Dorp. Geplaatst in cel A.

Voor het begunstigen van joden:

1e. Maria Rutten, geboren te Haarlem op 1 februari 1898, wonende Duinweg 16 te Santpoort-Station. Geplaatst in cel A.

2e. Jacomina Christiana de Kort, geboren te Velsen op 23 december 1899, echtgenote van Geert Bisschop, wonende Molenstraat 13 te Santpoort-Dorp.

3e. Cornelis Bankert, geboren te Amsterdam op 15 januari 1910, notarisklerk, wonende Molenstraat 17, Santpoort-Dorp. Geplaatst in cel F.

4e. Geert Bisschop, geboren 13 oktober 1892 te Weesp, bodeloper, wonende Molenstraat 13 te Santpoort-Dorp. Geplaatst in cel F.

5e. Helena Zwanenburg, geboren 20 juni 1914 te Velsen, echtgenote van Cornelis Baukers, wonende Molenstraat 17 zwart te Santpoort-Dorp. Geplaatst in cel A.

6e. Annie Slagers, geboren te Amsterdam op 17 december 1918, dienstbode, wonende Burg. Enschedélaan 16 te Santpoort-Dorp. Geplaatst in cel A.

De joden en jodin:

1e. Jochem Os, geboren te Zwolle op 24 augustus 1893, zonder beroep, wonende te Amsterdam, Muiderschans 137, geplaatst in cel H.

2e. Isaak Os, geboren te Enschedé op 15 april 1924, zonder beroep, wonende Muiderschans 137 te Amsterdam.

3e. Antoinette Polak, geboren te Enschedé op 8 september 1894, echtgenote van Jochem Os, wonende Muiderschans 137 te Amsterdam.'

Bij de arrestatie is Ko Langendijk aanwezig. Van de drie joden wordt nadien niets meer vernomen. 





BRIEF NSB  V-100

Onderschrift: Opa Jonker wordt al in september 1940 geadviseerd zijn houding te wijzigen. Hij trekt zich er niets van aan. (Collectie A. Jonker)

Opa Jonker staat eveneens hoog genoteerd op het arrestatielijstje van de Duitsers. In zijn woning aan de Bloemendaalsestraatweg is voor een paar dagen het echtpaar Ben en Eva Bonnewit-Fresco ondergedoken, terwijl hun twee zoontjes van drie en zes jaar in Amsterdam ondergedoken zijn. 

Opa’s Jonker zoon Joop: “Het echtpaar Bonnewit had twee zoontjes van zes en vier jaar. Op een dag waren ze bij hun oma in Amsterdam, waar ze werden opgepakt. Hoe en waarom weet ik niet. Mijn vader ging naar Amsterdam om te proberen de kinderen vrij te krijgen, maar ze waren al doorgestuurd naar een kindertehuis in Den Haag. De dag daarop ging vader naar Den Haag, maar kon ze niet meekrijgen omdat ze op een lijst stonden en dus snel gemist zouden worden. Iemand van het tehuis zei dat ze de volgende dag met de kinderen in een park zouden gaan wandelen en dat vader ze dan maar moest ontvoeren. Vader ging dus de volgende dag met de trein naar Den Haag en toen bleek hem, dat de kinderen diezelfde ochtend voor dag en dauw naar Westerbork waren gebracht.”

Eva Bonnewit kijkt door het WC-raampje reikhalzend naar de komst van haar kinderen uit en raakt van de kaart als zij Jonker alleen aan ziet komen. Ze wil zichzelf aangeven om op die manier ook in Westerbork te komen, maar het lukt Jonker haar van dat plan af te brengen. Na de oorlog houdt het echtpaar Bonnewit nog een zoektocht in Israël, in de hoop de kinderen te vinden. Het is tevergeefs.

Noene van den Berg: “Het was de bedoeling de kinderen tijdelijk bij ons onder te brengen, waarna Peter zou proberen het hele gezin elders te plaatsen. Helaas zijn de kinderen toch opgepakt en naar kamp Westerbork gebracht. Peter heeft nog geprobeerd ze los te kopen, maar dat is niet gelukt. De jongens zijn daarna op transport gesteld en er is niets meer over hen vernomen.”

In februari 1944 komen drie functionarissen van de politie Velsen bij opa Jonker, die op dat moment niet thuis is. De drie gaan in de woonkamer zitten om zijn komst af te wachten. Zo onopvallend mogelijk pakt mevrouw Jonker een lucifersdoosje van tafel en gooit dat in de kachel. De politiemensen vragen waarom ze dat doet, waarop mevrouw Jonker antwoordt dat het een leeg doosje is. Dat is echter niet zo, want in het doosjes zitten distributiepuntjes. De vrouw van Bram Jonker, Margot, komt dan met haar zoontje Dik in de kinderwagen bij haar schoonmoeder op visite. Terwijl de drie politiemannen in de kamer zitten geeft ‘oma’ Jonker haar schoondochter een kop thee, waarbij ze de drie volkomen negeert. Tijdens het gesprek met Margot laat oma Jonker ongemerkt de naam Breek vallen, waardoor Margot weet dat haar vader bij Gerrit Breek is ondergedoken. Breek woont in het witte huisje aan het Schoterkerkpad, langs de spoorlijn Haarlem-Santpoort. Zij waarschuwt haar vader niet thuis te komen.

Bram Jonker: “Dat had mijn vrouw goed aangepakt, maar nu was het zaak mijn broer Gerrit te waarschuwen, want ook daar had het drietal belangstelling voor. Gerrit werkte in Amsterdam, en zou ‘s avonds met de trein naar huis komen. Die avond ging ik in het stikdonker naar het station om mijn broer op te vangen. Tot mijn grote schrik zag ik die drie foute politiemannen ook op het station staan, kennelijk om mijn vader te pakken. Ik kon Gerrit snel waarschuwen en meteen liep hij ook naar Gerrit Breek. De volgende morgen vertrok Gerrit naar Groningen en mijn vader dook in Haarlem onder. Dezelfde week werden mijn moeder en de vrouw van Gerrit gearresteerd.”

Kennelijk weet Bram niet dat zijn broer Joop intussen naar de Fokkerfabriek in Amsterdam onderweg is om broer Gerrit, die daar werkt, te waarschuwen.

Uit het halfmaandelijks verslag van de politie Velsen voor de Sicherheitspolizei blijkt dat de dames Jonker op 12 februari 1944 zijn gearesteerd: ‘J.M. Roelend Jonker, wonende Bl.straatw. 135 Santpoort, terzake verbergen joden, aanhouding 12-2-44, transport 14-2-44. Velsen, 22 Februari 1944, De Kapitein Korpscommandant, A. Harrebomée.’

Op de lijst wordt eerst de meisjesnaam vermeld: Roelend, maar dat moet Roeland zijn. De naam van de vrouw van Gerrit Jonker, Nan Jansen, komt op deze lijst niet voor.

Bram Jonker: “Zij zijn beiden naar de vrouwengevangenis in Rotterdam gebracht, waar mijn schoonzuster moest werken. Mijn moeder hoefde dat niet en haar celdeur mocht open blijven staan. Na enkele weken werden ze vrijgelaten. Het huis van mijn ouders en de bloemenwinkel werden verzegeld, waarna de verkoop bij overbuurman Van Schoneveld voortgezet werd.”

Joop Jonker weet dat er in het verzegelde huis, verstopt onder de vloer, nog valse persoonsbewijzen en bonkaarten zijn. Hij verbreekt de verzegeling en ziet kans de bescheiden veilig te stellen, terwijl de omgeving door vrienden in de gaten wordt gehouden. 

Joop Jonker: “Vader moest dus ook onderduiken, evenals mijn broer Gerrit die joden in huis had. Ze gingen naar Groningen, waar na verloop van tijd mijn vader door het verzet daar gevraagd werd zich bij hen aan te sluiten. Hij deed dat niet, maar keerde na verloop van tijd terug en dook in Haarlem onder. Hij had contact met Cas Spoor en als vader in Santpoort moest zijn, bracht ik hem daar met de handkar naar toe, waarbij hij in een bloemenmand zat. Vader had een vals persoonsbewijs, waarin stond dat hij boer was en ergens in Brabant woonde. Dat kwam ook wel van pas, omdat vader joodse kinderen liet onderduiken in een klooster in Brabant, die daar door mevrouw De Haas naar toe werden gebracht. Vader was zo’n beetje in Santpoort-Station de spin in het web. Hij had een aantal medewerkers, die van elkaars illegaal werk niet op de hoogte waren. Het kwam voor, dat er één in de keuken was, de tweede in de woonkamer, de derde in een slaapkamer en nummer vier in de gang. Eerst liet hij de man uit de gang weggaan, dan die uit de keuken, daarna die uit de woonkamer en tenslotte de vierde uit de slaapkamer! Vader kende heel veel mensen en die vroeg hij als onderduikadres, wetende dat niet iedereen daarvoor geschikt was. Als de kandidaat dat dan ook zei, wist mijn vader daar wel geld van los te peuteren. Dat geld was hard nodig, omdat de gastgezinnen kostgeld moesten hebben om op hun  beurt weer aan voedsel te komen. Uiteraard werd er niet aan verdiend, maar kostgeld was een gewone zaak. Vanuit Leiden kreeg mijn vader ook geld, maar hoe dat ging weet ik niet. Vader kon wel onderduikers kwijt bij mevrouw Focker, die overigens een Duitse huishoudster had, maar dat was geen probleem. Een andere rijksduitser, Willy Becker, had een kraamkliniek aan de Zijlweg in Haarlem, huize Beatrix. Dat zal in de oorlog wel een andere naam gehad hebben, denk ik. Vader kon joodse vrouwen die in verwachting waren, daar onderbrengen. Meer problemen werden veroorzaakt door de zelfmoord van een joodse vrouw. Dat hadden we nog niet eerder bij de hand gehad. In een laken gewikkeld werd het stoffelijk overschot per bakfiets naar Haarlem gebracht, waar men het in het Spaarne liet zakken. Daarna werden afspraken gemaakt met Jan Pannekoek van begraafplaats De Biezen om in voorkomende gevallen daar  clandestien te begraven. Of dat ooit is voorgekomen weet ik niet.”

 



NSB ADVERTENTIE V-74 rechts

Onderschrift: De bevolking wordt opgeroepen voor een bijeenkomst van de NSB. (Huis aan Huis d.d. 11 juli 1941)

Avonturen met joodse onderduikers

Er komt steeds meer werk aan de winkel voor Van den Berg en zijn groep, bijvoorbeeld doordat alle joodse en niet joodse onderduikers wegens evacuatie van de kustplaatsen opnieuw ondergebracht moeten worden, er door de spoorwegstaking  vele nieuwe onderduikers bijkomen, en er flink wat verzetslieden zijn opgepakt, komt het vele werk op een steeds kleiner aantal schouders terecht. Een van de joden die na de arrestatie van Maarschalk elders ondergebracht moet worden is de zesjarige Nico Duizend, het zoontje van Rosa Duizend-Bonnewit.

Van den Berg: "Op een avond, ik was nog niet thuis, hoorde Noene op het grindpad langs de zijkant van ons huis voorzichtige stappen in het donker. Vanuit een bovenraam zag ze dat er twee mannen, waarvan één in politieuniform, in de tuin stonden. Juist toen ik met mijn fiets het pad op zou gaan zag ik een zaklantaarn schijnen en vlug vervolgde ik mijn weg over de Hofgeesterweg. Ik reed de hele Hofgeest door, als ik om zou draaien zou dat te opvallend zijn geweest, en fietste naar het huis van dokter Mak. Daar vandaan belde ik Noene op met de vraag of zij bezoek had. 'Nog niet', zei ze. Ik zei dat ik bij de dokter was en dat ik nog even zou blijven. 'Ja, doe dat maar', zei Noene. Maar ja, als ik de hele nacht weg zou blijven, zou ik wél kleur bekennen. Na een poosje heb ik het er toch maar op gewaagd om naar huis terug te gaan. De volgende morgen werd ik al vroeg door Hop opgebeld, die me wist te vertellen dat de politieagenten Sch. en De Jager en mogelijk ook burgemeester Tjeerd van der Weide mij in het vizier hadden. Waarschijnlijk had Hop dat gehoord van de betrouwbare politieman De Vries. Onmiddellijk verlieten Noene en ik met onze dochter Marjolijn en Nico Duizend ons huis. Noene wilde niet bij bekenden onderdak vragen, hoewel het flink koud was. Je kon in die gevallen alleen onderdak vragen bij mensen waarvan je wist dat ze ook in het 'werk' zaten, want hoe moet je anders een joods uitziend jongetje motiveren om tot donker iemands gast te zijn? Noene ging de hele dag met de kinderen in het Burgemeester Rijkenspark wandelen, met wat brood en drinken bij zich. Daarbij kwam ze regelmatig naar een afgesproken plaats, waar ik zou zijn als ik een adres voor ons had gevonden. Het viel niet mee om zo'n adres te vinden en pas 's avonds kon ik de steenkoude wandelaars vertellen dat ik geslaagd was, waarop ik het ventje per fiets wegbracht. Later is die belangstelling voor ons weggegaan en kennelijk heeft men ons alleen op die bewuste dag bezocht. Het kwam nog weleens voor dat de een de ander verried, zo maar om te pesten, en waarschijnlijk heeft men ons in die categorie geplaatst."






SLUITING VELSERBEEK V-74 onder

Onderschrift: In een ander park, Velserbeek, mag al sinds april 1941 niet meer gewandeld worden. (Huis aan Huis d.d. 11 april 1941)

Als Van den Berg zich nog dieper in het verzetswerk stort wordt zijn huis ongeschikt als permanent onderduikadres. Alleen in geval van nood komen er nog onderduikers. Op zeker moment zijn de grootouders Bonnewit-Bauer en hun dochter Rosa Duizend-Bonnewit en haar zoontjes Nico en Joop bij Van den Berg en zijn vrouw ondergedoken. Als het gezelschap aan tafel zit te eten hoort Van den Berg plotseling een motor met zijspan, met daarop twee Feldgendarmes, met een schurend geluid stoppen. Ze kijken de woning binnen en rijden weer door. Op de hoek van de straat keren zij hun voertuig en stoppen andermaal voor de woning, maar rijden opnieuw door, de familie in lichte paniek achterlatend.

Van den Berg: "De familie Bonnewit heeft daarna niet lang meer bij ons gelogeerd. Al met al mogen we stellen dat we diverse malen door het oog van de naald zijn gekropen, en zo waren er nog wel meer belevenissen met de familie Bonnewit. Ik héb wat afgelopen met Nico, die soms het besef had, in gevaar te verkeren. Zo'n kind heeft wat uit te staan met steeds weer andere pleegouders. Zo reed ik weer eens met hem, hij zat graag voorop de stang van de fiets, op de Rijksstraatweg in Haarlem ter hoogte van de rooms-katholieke kerk, toen wij aan de overkant twee 'Grünen' zagen. Deze lieden waren gespecialiseerd in het opsporen en arresteren van ondergedoken joden. Nico wendde zijn kopje af tegen mijn borst, kreunde zachtjes en trok mijn hele overhemd stuk. Gelukkig konden we blijven doorrijden. Ook had Nico de aardigheid, als hij weer eens bij ons was, luidkeels joodse kerkliedjes te galmen. Ik zat eens met hem in een overvolle trein toen hij een uitgebreid verhaal ging vertellen hoe hij met zijn vader naar de 'sjoel' ging en hup, daar nam hij in de trein zijn rol als voorzanger weer op. Van al die passagiers was er kennelijk niet één fout. De meesten deden alsof ze Nico's stemmetje niet hoorden; een enkele glimlachte en gaf een begrijpend knipoogje. Hoewel ik overtuigd afvallig rooms-katholiek ben, fungeerde mijn engelbewaarder schijnbaar nog, hoewel die engelbewaarders bij die zes miljoen vergaste joden en een half miljoen vergaste zigeuners helaas een beetje verstek hebben laten gaan. Op een gegeven moment heb ik de broers Nico en Jopie Duizend op het station aan een mij onbekende grijzende, toch wel vrij jonge vrouw meegegeven. Het zat wel goed, want onze tussenrelaties hadden haar en mij een pasje bezorgd. Een herkenningsteken was overigens niet nodig: ik had twee zwartharige jongetjes bij me, waarop die vrouw mij aansprak. Daarna hoorden we maandenlang niets van de broertjes Duizend. Veel later hoorden we via via dat de vrouw toch was opgepakt en afgevoerd.

Zo'n pasje is een stuk papier, dat 'bochtig' door midden was gescheurd, waarvan de ene partij het ene deel en de andere partij het andere deel had. Als bij een ontmoeting de stukjes papier aan elkaar pasten, was het safe en kon de connectie opgevat worden. Bij onze wekelijkse vergaderingen van de LO in de regio Haarlem gingen er nogal wat van die pasjes over tafel.

Vrij spoedig waren we de broertjes Bonnewit weer uit het oog verloren en wel tot aan het einde van de oorlog. Die joodse moeders en vaders als Rosa en haar man hebben wat angsten uitgestaan en dan vond Rosa haar kinderen tenminste nog terug, dit in tegenstelling tot haar broer en schoonzuster Ben en Eef Bonnewit-Fresco. Hun beide zoontjes zijn in de zomer van 1944 in Den Haag na geklets en doorslaan van een werkster opgehaald en vernietigd. Kort na de oorlog meldde Jopie Duizend zich weer en hij woont nu in Israël. Jopie had zijn laatste onderduik doorgebracht bij een artsenpaar in Zuid-Holland. Veel later werd Nico ontdekt, die bij een caféhouder in Limburg zat. Hij werd daar door zijn moeder, die daartoe op schoot bij een Nederlandse MP- op een opgevouwen regenjas - met vier militairen in een kleine Jeep naar toe mocht rijden, opgehaald.

Ook het echtpaar Monyon en Gertrude Gross-Richter hadden een nare ervaring. Hun twee dochtertjes waren ondergedoken bij een Amsterdamse ambtenaar. Daar raakte een Duits soldaat verzeild, zag de meisjes, en zei tegen de vrouw des huizes dat als het joodse meisjes waren zij de kinderen zo snel mogelijk moest aangeven bij de Duitse instanties. Zo, hij had zijn Duitse plicht gedaan en gaf de onderduikmoeder dus volop gelegenheid die schapen elders onder te brengen. Terwille van de veiligheid van haar en haar man heeft ze echter de zogenaamde raad van die kennelijk goedwillende Duitser letterlijk opgevolgd en de schapen nog diezelfde middag aan hun moordenaars uitgeleverd. Helaas heb ik dit niet direct na de oorlog geweten, anders had ik dat ambtenaarspaar onmiddellijk laten arresteren. Het echtpaar Gross was toen van plan zichzelf van het leven te beroven, maar dat is ze door familie uit het hoofd gepraat. Na de oorlog waren zij te timide en te futloos om dat laffe wijf aan te brengen."






ADVERTENTIE ANTI-ENGELS V-71 rechts onder

Onderschrift: Dit adres is ongeschikt voor onderduikers. (Huis aan Huis d.d. 11 april 1941)

Het vinden van goede onderduikadressen is een hele toer. Vaak worden tientallen adressen zonder het gewenste resultaat bezocht. Ondanks dat laat Van den Berg de moed niet zakken, en dat geldt natuurlijk ook voor al zijn medestrijders binnen het verzet. In een enkel geval wordt Van den Berg na de oorlog verrast door een rekening van de verblijfskosten.

Peter van den Berg: "Na 31 adressen vergeefs bezocht te hebben kwam ik aan bij mevrouw Ledeboer-Stevens aan de Zandvoorter Allee te Heemstede, ook een illegaal knooppunt. Ik zei zuur-schertsend 'ik heb de laatste dagen aan de lopende band bij 'moedig Nederland' aan de bel getrokken, maar 'moedig Nederland' was niet thuis. Dat was voor de jonge joodse man Nunes Cardozo, die door zijn onderduik-hospes besmet was met tbc. Hij was verkouden geworden, doordat hij tijdens een inval een nacht lang tot zijn kin in een koud slootje onder een vlondertje achter zijn onderduikadres had gestaan. Uiteindelijk hebben we hem in het sanatorium Sonnevanck op de Veluwe kunnen krijgen, via relaties van mevrouw Ledeboer. Nunes Cardozo is gered en trouwde na de oorlog met het christelijke meisje, dat hem verzorgd had. Na de oorlog kreeg ik bij herhaling gepeperde rekeningen van Sonnevanck, omdat ik hun de patiënt Cardozo had geleverd, vergezeld van keurige, maar dringende brieven. Zonder ook maar één keer geantwoord te hebben heb ik die bescheiden steeds in de vuilnisbak gekieperd."





MEDEDELING GAS EN ELEKTRA V-74 links boven

Onderschrift: Dit bericht over de energievoorziening staat in Huis aan Huis van 12 september 1941.

Cor van Nifterick uit Driehuis is een ‘afnemer’ van Peter van den Berg en verzorger van onderduikers. Op een gegeven moment komt Van Nifterick wanhopig en radeloos naar Van den Berg, alias Van Zuilen, toe. Nifterick heeft Peter Strausz, een joodse onderduiker van ongeveer twintig jaar, ondergebracht. Hij wil hem kwijt, want hij wordt stapelgek van de onderduiker. De jongen zit ondergedoken bij een alleenstaande vrouw aan het De Ruyterplein in Haarlem en kan hem ook niet meer aan. Niet dat hij onaardig of onhebbelijk is, maar hij doet totaal zijn eigen zin en heeft overal maling aan. Zo gaat hij herhaaldelijk de straat op met zijn knap, maar zeer joods uiterlijk. Strausz heeft een Duits uniform 'gestunt' en is met dat uniform op de Wagenweg een motorrijwiel van een burger gaan vorderen en is met de motor met achterop een 'Arisch' vriendinnetje naar de Zaanstreek gereden.

Peter van den Berg: "Cor van Nifterick zei me dat Strausz nog artistiek was ook. 'Hij maakt tekeningen van zichzelf, nààkt! De viezerik!'. Ik zie nog hoe Cor zijn handen omhoog sloeg. De grootste zorg van Cor was natuurlijk dat hij verwachtte dat het verkeerd zou aflopen met dit dolgedraaide heerschap en als de moffen hem dan aan de tand zouden voelen, was het leed natuurlijk niet te overzien. Als ik Cor niet beter had gekend, had ik hem vast niet geloofd. Ik nam de 'transfer' aan en was razend benieuwd, en Noene niet minder, wat ik te zien zou krijgen. De eerste keer was Strausz niet thuis. Ik verwachtte een klaagverhaal te zullen krijgen, maar niets daarvan. Ik had de indruk, dat de vrouw waar hij ondergedoken was een beetje plezier in de Dolle Dries had. Ik maakte een afspraak en op dat tijdstip bezocht ik hem en vertelde hem rustig dat de afstand voor zijn vorige verzorger wat te ver werd. Hij nam het voor zoete koek aan. Hij klaagde er wel over, dat hij zich zo verveelde, dat hij leuke tassen kon maken - liet er één zien - maar dat hij hoogverlegen zat om een industrie-naaimachine. Hoe ik in die tijd soms aan rommel kon komen weet ik nu niet meer, maar binnen een week had ik zo'n ding. Hij blij. Wij zouden het samen wel kunnen vinden, voorspelde hij mij vrijmoedig. Dat deze speelse druktemaker ons na een onverhoopte arrestatie zou verlinken, was iets wat ik nu juist van deze jongen niet verwachtte. Op een gegeven moment kwam ik lopend bij hem, want mijn fiets was ik kwijt. Hij dacht dat hij iemand wist die voor een verzetsman nog wel een fiets over had. Of ik maar even mijn adres wilde geven, dan kon hij er misschien voor zorgen. Eigenlijk gaf ik hem ongaarne mijn adres, toen Velserstraat 70 in Haarlem. Enkele dagen later kwam er een meisje, of ik even bij Peter Strausz langs wilde komen en wat stond er bij Peter in de gang? Een krankzinnig luxe herenfiets met chroom en trommelremmen. Ik vroeg een beetje onthutst hoe hij daar aan kwam. Eerst gaf hij geen sjoege. De fiets kostte niets, want de naaimachine kostte toch ook niets? Na enig aandringen biechtte hij lachend op, dat ik moest weten dat hij een Duits uniform had. Dat wist ik al van Cor, maar dat liet ik niet blijken. Hij was op stap gegaan en bij restaurant Boekenrode bij het station Heemstede/Aerdenhout had hij enkele fietsen zien staan en de mooiste er voor mij uitgezocht. In dat restaurant kwamen veel Duitsers. Hij was wel zo wijs geweest om niet uitdagend op dat ding te gaan zitten en had ook de verkeersweg vermeden en met de fiets over zijn schouders over de spoorbaan gelopen. In plaats van dankbaar was ik eerst boos op hem geworden. Ik zei dat de joden schaars werden en dat voor iedere jood - ook voor hem - mensenlevens geriskeerd werden. Voor ik uitgepraat was, legde hij zijn hand op mijn schouder en zei met een spottend lachje: 'Maar u vindt hem toch wel heel erg mooi hè, meneer Van Zuilen? en hier heb ik mijn leven voor geriskeerd'. Ik kon eigenlijk ook niet tegen dat jong op en in mijn hart vond ik hem nog een enig jong ook. Ik heb hem er heel erg voor bedankt en heb de fiets tot het einde van de oorlog, gemaskeerd met een jute zak over het stuur en oude fietstassen aan de bagagedrage, gebruikt. Drie dagen na de bevrijding reed ik, nu zonder camouflage jutezak, over de Wüstelaan in Santpoort. Er kwam een lange rij Duitse soldaten zonder bewapening voorbij. Het kan zijn dat ik wat onsportief triomfantelijk op die fiets heb gezeten, maar ik moest ze toch even bekijken met mijn voet steundend op de trottoirband. Daar ging die zwijgende meute, die tot voor kort de brallende smoel kon opzetten. Plotseling maakte zich een viertal uit de rij los, kwam op me af, tilde me van mijn fiets, zette me op het trottoir en nam de fiets mee. Ja, wat doe je dan, als je als eenzame overwinnaar tegenover zo'n overmacht van 'verslagenen' staat? En dan te denken, dat die fiets waarschijnlijk al diezelfde avond gesloopt werd om de voor- en achtervork met de wielen te gebruiken om ze aan zo'n kist te bevestigen om zodoende een wagentje te maken, waarin ze hun dekens, ransels en andere dingen konden vervoeren. Ze moesten namelijk lopend naar 'die Heimat'. Treinen reden er nog niet en als ze wel gereden hadden zou het nog maar zeer de vraag zijn, of men de gehate moffen van dat comfort zou hebben laten genieten. 

Strausz is heelhuids de oorlog uitgekomen. Je stond er soms versteld van, hoe enerzijds lieden, die maar heel voorzichtig aan de kelk van het verzet nipten, dat de eerste de beste keer met hun leven moesten bekopen en anderzijds jongens, die op hoogst roekeloze wijze maar raak rotzooiden de dans ontsprongen. Overigens is het met Peter Strausz niet zo fraai gegaan. Ergens rond 1965 kregen wij bezoek van een Israëlisch echtpaar. Dat was vóór de oorlog al als Zionisten naar Israël gegaan en had drie kinderen. Matthes, een imponerende man, had een regeringsopdracht om in West-Europa fondsen aan te boren ter ondersteuning van de lege schatkist. Het gesprek kwam op Strausz. Toevallig hadden ze hem in Israël gekend. Aanvankelijk had hij als taxichauffeur in zijn onderhoud voorzien, maar daarna was hij afgedaald tot zwendelpraktijken en had daarvoor in de gevangenis gezeten. We vroegen ons af of de oorlog, plaatsgehad in de periode van de vorming van zijn karakter, hierop nog van invloed kon zijn geweest. Ik vond het heel jammer, want ik mocht die onstuimige jongen met zijn dolle streken wel en die affectie was wederkerig geweest, hoewel je er natuurlijk niet aan zou moeten denken, dat je de vader van zo'n sinjeur zou zijn."




FOTO DUITSERS WUSTELAAN V-49 onder

Onderschrift: De Duitsers op weg naar de Heimat over de Wüstelaan. Achterop de eerste wagen is een teil en een emmer te zien. Misschien rijdt de soldaat achterin de stoet wel op de fiets van Peter van den Berg. De bemanning van een Geallieerd voertuig houdt de boel in de gaten. (Foto: C. Rings)

Als in de tweede helft van 1944 de gehele kuststrook moet worden geëvacueerd, betekent dat ook (joodse) onderduikers aan een ander adres geholpen moeten worden. Dat is geen gemakkelijk karwei, temeer omdat ook de kustbewoners zelf elders onderdak moeten vinden. Het bejaarde joodse echtpaar Wolff-Polak (hij is Duitser) is echter voor Van den Berg en zijn ploeg een probleemgeval, want de oude Wolff is niet meegaand en nogal overheersend. Een eerste poging om het echtpaar onder te brengen lukt niet, omdat Wolff nogal wat kapsones heeft. Hij vindt dat hij door zijn geld eisen kan stellen aan zijn gastgezin. Na veel zoeken krijgt het echtpaar onderdak in Haarlem-Noord, bij het echtpaar Cohen-Rodrigues, een joodse man met een christenvrouw. Dat verblijf duurt ook weer vanwege het wangedrag van Wolff slechts enkele weken: de door Wolff als slaapplaats gebruikte divan ligt niet goed!

Van den Berg: "Als we 's avonds met dat stel in het donker over straat liepen, liep hij in het Duits hardop op te scheppen over zijn mérites in de Eerste Wereldoorlog: 'Im Osten was die Feuerwehr - im Westen kämpfte das tapfere Herr'. Hij had kennelijk 'im Westen gekämpft'. Je liep natuurlijk mooi risico met zo'n Duits koeterwalende gast. Na herhaalde waarschuwingen bood mijn metgezel hem aan in een voortuintje te wurgen als hij zijn kop niet hield. Zijn Nederlandse vrouw, Betsy Polak, was een zielige stakker. Soms klaagde ze wel haar nood, waar hij bij zat. Als echtgenoot was hij ook een bruut en een doordrijver. Via via werd ik door een vroegere vriend van me aangeklampt. Hij woonde in Heemstede en had bij de koopvaardij gevaren. Het was een snoever met een groot lijf en een grote mond. Ik bood hem een deal aan: ik zou zorgen dat hij geld en bonnen van het Zeevarendenfonds zou krijgen en dan zou hij een joods echtpaar bij zich laten onderduiken. Van één ding was ik zeker: Meneer de mof zou bij mijn vriend niet de kans krijgen de boventoon te voeren. Lang heeft het echtpaar Wolff het ook daar niet uitgehouden en het rotte was, dat na een dergelijke teleurstelling zo'n onderduikadres voor altijd was verpest: zulke mensen gingen generaliseren en namen geen joden meer op.

Door bemiddeling van mijn moeder kwam het stel op een ander adres in Heemstede terecht, maar op zekere dag waarschuwde mijn moeder me met de mededeling, dat Wolff zou gaan praten als hij werd opgepakt. Hij zou dan alle adressen waar hij was geweest verraden om zo zijn eigen hachie misschien te kunnen redden. Daarop ging ik naar mijn vriend Gerrit Riepma van de Haarlemse politie, die contact had met de politie-KP. Directeur Riche van Frank van de Frans Halsbioscoop heeft de hele oorlog bij Riepma ondergedoken gezeten, want het oud-Hollandsche gezegde 'Ick weyck niet af' was op Gerrit van toepassing. Hij was rustig, berekend en als het moest keihard. We spraken af, dat we eerst een onderduikadres voor mevrouw Wolff zouden regelen en dan zogenaamd ieder afzonderlijk naar een adres zouden brengen. Dat andere adres ging echter niet zo vlot en intussen berichtte mijn moeder dat het echtpaar Wolff spoorloos was verdwenen. Ik had al lang van die vent afgewild en nu was ik van hem af. Ik begreep echter bliksems goed, dat wanneer hij onverhoopt gepakt zou worden, wij allen nog lang niet van hem af zouden zijn. Ik werd bekropen door angst. Gerrit en ik trokken alle registers van het illegale orgel open om te weten te komen waar de schavuit zich verborgen hield en na betrekkelijk korte tijd kwamen we erachter, dat hij ergens in de Olieslagerslaan in Haarlem zou zittten. Het bleek te kloppen. We maakten een plan de campagne en één ding was zeker: mevrouw Wolff zou na de oorlog zeker geen treurende weduwe zijn geworden. We zouden vanwege de herrie geen vuurwapen gebruiken, maar een steekwapen. Het grote probleem was echter: waar laat je het lichaam? Gerrit wist een hittenkar te huur en daar zouden we het lijk mee vervoeren, onder een stel losse kisten en een dekzeil waar wat groenteresten op gegooid was. Dan maar hopen dat alles goed zou gaan. Om kort te gaan: de vogel was weer gevlogen! Beangst en teleurgesteld gingen we naar huis. Wolff is levend de oorlog uitgekomen en héél erg oud geworden. Ik ontmoette hem eens in de bus en ging naast hem zitten en bleef hem de hele weg aankijken, maar dat had natuurlijk geen zin. We hebben geen woord gewisseld."





Brief Reichskommissar en foto afbraak V-53 + V-51

Onderschrift: Tussen 19 november en 23 december 1942 worden in opdracht van de Duitsers de panden Kanaaldijk 25, 26 en 27, Stationsweg 108 en 110, Meervlietstraat 65 en 67, Amsterdamscheweg 1 t/m 11, Rijksweg 158 en 168, Dood- of Nieuweweg 227, Biezenweg 88, Hagelingerweg 242 en 327, Nieuwe Schulpweg 253 t/m 263 en Rooswijkerlaan 54 t/m 92 afgebroken. 

Tussen 11 januari en 6 februari 1943 vallen de panden Hagelingerweg 325 en 329 t/m 339, 280 t/m 288, Duin en Kruidbergerweg B15 t/m B41 en B40 t/m B48 en Rooswijkerlaan 1 en 3 onder de slopershamer. Dat is nodig om een vrij schootveld te krijgen. De bewoners moeten evacueren.

Op de foto staan de bijna gesloopte huizen aan de Duin en Kruidbergerweg, ter hoogte van de huidige resten van de tankval. (Foto: Foto Schutte)

Problemen doen zich ook voor met het joodse echtpaar Vos, dat ergens in Beverwijk zit ondergedoken. Het echtpaar heeft al een dochter verloren en enkele kleinkinderen zijn via kamp Westerbork verdwenen. Of Vos hierdoor zo opstandig is geworden of dat hij van aanleg al niet zo gemakkelijk is, weet Van den Berg niet. De jarenlange spanning van doorlopende doodsangst en gevangen zitten op onderduikadressen begint zich langzamerhand, vooral bij oudere mensen die doorgaans minder aanpassingsvermogen hebben, in de loop van de oorlog te manifesteren.

Van den Berg: "Zoals gezegd, wij als verzorgers hadden er rekening mee te houden dat als zo'n onderduikadres de eerste keer op een mislukking uitliep, je meestal zo'n adres voor volgende duiken wel kon afschrijven. Telkens als tijdens de vergadering van de LO een naam voor de tweede of derde keer over tafel ging vroeg Herman Slurink steevast hoe het karakter van de persoon was. Ook hielden we er rekening mee, dat mogelijk het onderduikadres zelf niet zo goed zou kunnen zijn.  Mijn moeder was wel bereid joden in huis op te nemen, maar niet voor lang, meer als een soort doorgangshuis. Gelet op het feit dat je op den duur de duikadressen voor de poorten van de hel vandaan moest sleuren, was je er zuinig op en vaak voelde je er niet voor, om zo'n adres toch weer een lastpost op het dak te sturen. Toch moest je wat met Philip Vos. Je kon moeilijk zeggen: 'Meld je maar bij de SD of de Grüne'. Ik wist één adres waar Vos niets in te brengen zou hebben: mijn moeder. 'Ja, dat was best, maar niet voor lang, dat weet je.', zei ze me. Ik bracht de man en ging een dag of tien later eens kijken hoe het ging. Vos zat braaf bij de kachel met een pannetje met water aardappelen te schillen en na een vriendelijk praatje nam ik mijn moeder nog even apart in de vestibule en vroeg hoe het ging. 'Een geschikte man, zegt niet veel. En heb je al een ander adres? Dat hadden we afgesproken'. Ik deed mijn best, zei ik, maar eerlijk gezegd had ik met mijzelf heel wat andere afspraken gemaakt en dat was, dat deze heer tot het eind van de oorlog bij mijn moeder zou blijven. Het is onnodig te zeggen dat de sfeer van de heimelijke contacten tussen mij en mijn moeder in die vestibule escaleerden en niet zo prettig waren. Zulke conversaties met haar waren dan harerzijds doorspekt met harer gebruikelijke stopwoordjes als 'god-betert-me', een schone wens overigens, die in enkele opzichten helaas onvervuld bleef. Kort en goed, de heer Vos heeft de bevrijding in huize Van den Berg-Vosse beleefd. 

Al was de afiniteit tussen mij en mijn moeder nooit erg groot geweest, toch zat het me ergens dwars dat ik haar met open ogen bedonderd had en dat wilde ik wel opbiechten, maar eigenlijk was ik toch altijd een beetje bang van haar en ik stelde het steeds uit. Noene vond me idioot, het was toch allemaal goed afgelopen en ik had het toch eigenlijk met goede bedoelingen gedaan. Op een keer, een dik jaar na de oorlog, moest het eruit. Nu, dát heb ik geweten! Het was godgeklaagd, dat ik haar, die altijd voor me had klaargestaan in dat verzetswerk - en dat was inderdaad waar - mijn eigen moeder, zo schijnheilig had kunnen bedonderen. Als iemand haar ooit tegengevallen was, was ik het nu wel geweest. Ik wilde zonder commentaar mijn snor drukken, maar zó kwam ik er niet vanaf! Enfin, ik ben toch in ongeschonden staat de deur uitgekomen. Thuisgekomen begon ik te lachen. Toen Noene vroeg waarom ik zo'n plezier had, vertelde ik dat ik bij mijn moeder mijn zonden had opgebiecht. 'En?' vroeg ze, 'Ik heb hem in de oorlog nog nooit zo geknepen als vanmiddag',  en ik durfde de eerste vier maanden niet meer naar haar toe."

Joden en NSB’ers samen naar de film

De Ruïne van Brederode wordt beheerd door het echtpaar Kort, waar het echtpaar Wolff-van Raab met hun volwassen zoon Freddy is ondergedoken. De onderduikers moeten in het kader van de algehele evacuatie voor alle veiligheid verhuizen; in ieder geval Freddy. Vanwege de landelijke spoorwegstaking kan dat niet per trein en over straat is levensgevaarlijk, want Freddie heeft een opvallende grote haakneus. In Hillegom weet Peter van den Berg een onderduikadres.

Peter van den Berg: "Luuk Kemper, een makelaar van een jaar of 28 uit Haarlem-Noord wist raad. Hij had de beschikking over een ambulance van de firma Mathot, waarop een 'ingewerkte' chauffeur reed. Die had al het concentratiekamp Vught achter de rug wegens eerder illegaal vervoer, maar stapte weer glashard 'op de bok'. Behalve makelaar, verzetsman en collectant in de kerk, was Kemper ook EHBO'er. Zijn koffertje ging mee en er werd een papier met grote zwarte letters 'ROODVONK' op de voorruit van de ambulance geplakt. Daar waren de moffen volgens Luuk erg bang voor. Het afscheid van Freddy's moeder was erg emotioneel, want zo'n afscheid kon voor het leven zijn. Met de dag van vervoer die wij hadden gekozen, vrijdag de dertiende, was moeder het niet eens. Toen we de weg uit waren stopte de ambulance en plakte Luuk een grote pleister op de neus van Freddy. Freddy lag op de brancard, want je kon nooit weten of er toch iemand was die het bord ROODVONK wilde trotseren. De reis naar Hillegom ging voorspoedig. We stopten een eindje van het adres af en het laatste stukje zou Freddy lopen, maar even later kwam hij beteuterd terug. Het hele feest ging niet door, want de vrouw des huizes had de nacht ervoor een zenuwinzinking gehad en kon nu geen gasten gebruiken. Ik ging toen naar politieagent Piet van Dam, die op de Loosterweg woonde en die wist gelukkig een ander adres voor me. Wij er heen, en stopten pal voor het huis. De bewoner vroeg of wij van Lotje getikt waren, om zo met een ambulance en een onderduiker voor te komen rijden. Of we eraan wilden denken dat hij ook nog buren had. Inderdaad, we waren kennelijk alledrie van Lotje getikt. Ik stelde toen voor om Freddy bij mijn moeder in Heemstede onder te brengen, maar onderweg begon de ambulance stotend te rijden. Op het dak lag een grote zak met een turfgasgenerator en die was nagenoeg leeg. Er moest gas getankt worden en we konden niets anders bedenken dan dat te doen bij de gemeentelijke gasfabriek in Hillegom. De daar aanwezige ambtenaren vertelden ons dat de hele gemeente wegens steenkoolgebrek van gas afgesloten was, dat zo'n beetje gas er wel af zou kunnen, maar dat zij uit veiligheidsoverwegingen het gas niet meer wilden aanzetten omdat het mogelijk was dat er mensen waren die het gaskraantje thuis hadden openstaan. Hoewel wij opperden dat een beetje gas toch geen kwaad kon, waren de ambtenaren niet te vermurwen.

Ik kende enkele mensen van het gasbedrijf in Heemstede, dus gingen we daar heen. Onderweg werd overschakeld op benzine, maar net voor Heemstede was die op. We stonden nog maar net stil, of uit tegenovergestelde richting kwam een Duitse legerauto, die bij ons stopte. Over het algemeen lach ik om bijgelovigheid, maar nu moest ik wel aan Freddy's moeder denken. De moffen keken wel naar ons, praatten even met elkaar en begonnen het schaarse uit de richting Haarlem komend verkeer aan te houden. Het 'roodvonkpapier' had dus kennelijk gewerkt. Na kort overleg besloten we dat Freddy lopend naar het huis van mijn moeder zou gaan. Luuk zou hem met een EHBO-band om tot voorbij de moffen begeleiden. Daarna hebben we gedrieën de auto naar de gasfabriek geduwd, waarbij we bij een heuveltje nog hulp kregen van voorbijgangers. In de Heemsteedse gasfabriek was het probleem snel verholpen. Freddy heeft één nacht bij mijn moeder gebivakkeerd en door haar tussenkomst is hij bij kennissen ondergebracht."




     TWEE FOTO’S VAN RUINE V-11 links midden

Onderschrift: De verdedigers saboteren het bruggetje van de Ruïne, zodat de vijand in de slotgracht raakt.






V-11 rechts onder

Onderschrift: De overwinnaar steekt op een van de toren de loftrompet. (Foto’s: Boek NSB-films)

Politieman Arie Wittebrood vertelt dat hij op een dag in de buurt van garage Trovato aan de Slaperdijk een onderduiker van een jaar of dertig heeft overgenomen van een Haarlemse collega en hem naar de Ruïne heeft begeleid. Pas 50 jaar later horen Peter en Noene van den Berg en Wittebrood dat er met Pinksteren 1944, enkele maanden vóór de evacuatie, in de Ruïne van Brederode filmopnamen zijn gemaakt. De NSB heeft een filmafdeling waar propagandafilms worden geproduceerd, zoals bijvoorbeeld voor de Jeugdstorm. De Ruïne van Brederode staat centraal in 'Strijders der Toekomst', waar Stormers uit Kennemerland, Haarlem en Amsterdam aan meedoen. De rolprent gaat over de strijd tussen twee groepen en hun vendel. De jeugd moet de oude burcht zien te veroveren en dat gaat gepaard met vechtpartijen, voorafgegaan door nachtelijke verkenningen. Vanaf de torens wordt, kennelijk bij gebrek aan hete pek, water naar beneden gekwakt en een in der haast aangelegd bruggetje wordt vernield. Als de aanvallers tenslotte toch binnen zijn gedrongen ontstaan knokpartijen. Op het restant van een van de torens wapperen uiteindelijk het vendel van de winnende ploeg en de Stormvlag. De bedoeling van de film is uiteraard niet het vermaak van de jongelui, maar het wervend element. De Stormers moeten doorstromen naar het Nederlandsch Legioen, de WA of de SS. De film laat vooral zien dat men bij de grote meute moet horen. Na het gevecht staan de Stormers opgesteld en zingen uit volle borst het lied 'De Landsknechtentrom'. Daarna spreekt de Gewestleider: ‘En deze strijd kenmerkt Neerlandsch Nieuwe Jeugd, dat ook door hun aderen het bloed stroomt van een Piet Hein, een Tromp en een Michiel de Ruyter!’

Hij moest eens weten dat mensen van stavast als genoemde verzetsstrijders diezelfde Ruïne gebruiken als onderduikadres voor vervolgden. Het lied 'De Landsknechtentrom' staat ook op een 78-toerenplaat van de NSB. Santpoorter Tom van Rijn, die in het Haarlemse scholierenverzet zat, is na de oorlog belast met het bewaken en ontruimen van een woning van een NSB'er in Haarlem. Bij die gelegenheid stelt hij enige 78-toerenplaten van de NSB veilig. Een van de propagandaliederen die er op staan is 'De Landsknechtentrom', gezongen door jongens en meisjes op de melodie van 'Bij het krieken der dagen', een bekend trekkersliedje uit de bundel Jan Pierewiet. Enkele andere nummers op de platen die met veel trompetgeschal en tromgeroffel worden gebrald, zijn: Zwart-Rood Banier, Vrijheid en Recht, Margariet, Zwart-rood waai uit nu!, Oostlandlied, De zwarte soldaten, Daar ging er een scheepje, Voorwaarts stormsoldaat, Wij zijn bereid, De Ruytercantate, Trommelmarsch, De trommelsjongen, Wenn ich Urlaub hab', In der Heimat, da gibt's ein Wiederseh'n, Die Freude gibt uns Kraft, Schön blüh'n die Heckenrosen, Friesenlied, Besan shoot an!, Tschingla, Tschingla, Es ist so schön Soldat zu sein. Al die liederen konden de Geallieerde overwinning evenwel niet tegenhouden.






BRIEF OVER DE FILM V-76

Onderschrift: De Opperhopman maakt het plan bekend. Op 20 mei 1944 laat het departement nog aan beheerder G.P.Th. Kort weten, dat er geen bezwaar bestaat, dat er tegelijkertijd ook bezoekers in de Ruïne worden toegelaten. (Documentatie R. Cornelissen)

Geen dooie boel op De Biezen

Een ander onderduikadres van de illegaliteit is bij opzichter Jan Pannekoek van begraafplaats De Biezen in Santpoort. Daar zit een aantal joden en ook enige tijd Rijksspeurhondengeleider Herman de Groot uit het dorp. Die heeft alle reden om een plaatsje op voorhand te hebben, want waar dat maar enigszins mogelijk is, stuurt hij zijn speurhond Bela een verkeerd spoor op.

Herman de Groot: “De illegaliteit had mij De Biezen als onderduikadres toegewezen, voor het geval ik eens moest duiken. Dat probeerde je zo lang mogelijk uit te stellen en bovendien bleef het adres zo ook beschikbaar voor anderen. Tijdens de Sinterklaas-razzia van 6 december 1944 dacht ik wel op straat te kunnen blijven met m’n politieuniform aan. Maar die vlieger ging niet op en uiteindelijk kwam ik in een loods in Amsterdam terecht. Ik zag kans daar te ontsnappen en dook onder in de Velserbroekpolder. Ik sliep in een hooiberg en na een paar dagen was ik weer de oude. Intussen had ik ook weer een wapen gekregen. Na enkele dagen kwam de boerin mij halen en zei dat er iemand was om mij te spreken. Het was Jan Pannekoek. Ik ging naar De Biezen, naar ik stellig hoopte voor tijdelijk, haha! Hij had al twee jaar een joods gezin bij hem ondergedoken zitten. Jan voelde zich helemaal thuis tussen al die zerken, maar ik moest er in het begin erg aan wennen. ‘s Avonds ging ik inderdaad met hem ‘een zerkje om’. Zoals je weet had ik een motor met zijspan en die stond nog in het dorp verstopt. Op een avond haalde ik de motor op en stalde hem in het lijkenhuisje op De Biezen. Het zijspan haalde ik eraf en vervolgens werd de motor grijs geschilderd en ter beschikking gesteld van een koerier. Na verloop van tijd moest ik bij Pannekoek weg, omdat zijn schoonouders bij hem in huis kwamen wonen. Gelukkig vond ik onderdak bij boer Arie Markerink aan de Middenduinerweg en doodde de tijd met het zagen van hout. In zijn weiland bij de Ruïne van Brederode stonden namelijk een heleboel houten palen met scherpe punten om te voorkomen dat daar parachutisten zouden landen. Daar bleef ik tot de bevrijding.”

Op De Biezen vindt ook de joodse graficus Sem Harz, werkzaam bij drukkerij Joh. Enschedé in Haarlem, een veilig onderdak. Een grafkelder is voor hem en anderen een goede schuilplaats. Slager Van Amerongen zorgt ervoor, dat de onderduikers te eten krijgen. Voor het voedseltransport zet hij zijn dochters Mieke, Tilly en Hanny in, die het eten in een schooltas naar de begraafplaats brengen. Zij moeten daarvoor wel het inmiddels ontruimde kindertehuis De Lichthoeve aan de Kwekerslaan passeren, waar de Duitsers hun intrek hebben genomen. Een paar jonge meisjes vallen echter niet op.

Ook Hennie Meijer van het BC-Nieuws is actief in het onderbrengen van joodse onderduikers. Hij ziet met zijn groep kans verschillende adressen te vinden en regelt allerlei distributiebescheiden via de heren P. Klut, P. Broers, J. v.d. Doel, Van Zwieten en Dinkgreve van de Distributiedienst. Langs andere kanalen weet hij een gemeentestempel van Velsen te bemachtigen zodat zijn groep ook in staat is iets aan het vervalsen van persoonsbewijzen te doen.






FOTO WATER V-55 boven

Onderschrift: De Verdoven Landen bij de Slaperdijkweg staan blank. Het is een van de weinige keren dat de slaperdijk als zodanig dienst doet, nadat de bezetter in het voorjaar van 1944 tot deze verdedigingstaktiek overgaat. (Foto: Foto Schutte)






DOCUMENTEN V-58

Onderschrift: Tjeerd van der Weide correspondeert met den Buurtboerenleider en de Festungskommandant. (Collectie GAV)

Verzetslieden gearresteerd

Op een avond in 1944 gaat Henk van Dijk rond zeven uur naar zijn verzetsmakker Piet van den Boogaard in de Festung IJmuiden om enkele gegevens uit het illegale circuit uit te wisselen. Dat doen de twee wel vaker om toch een vorm van coördinatie in het illegale werk te hebben. Van den Boogaard is niet thuis, hoewel het al tegen acht uur, Sperrzeit, loopt. Mevrouw Van den  Boogaard zegt dat haar man bij de heer Mijs is, waarop Van Dijk naar de woning van Mijs gaat. Daar hoort Van Dijk dat illegaal werker George Schilling door de politie is opgepakt.

Henk van Dijk: “George was een communist en was die middag bij een van de razzia’s gegrepen en naar het hoofdbureau van politie gebracht. Het was daar een drukte van belang wegens de vele vrouwen en jengelende jeugd die afscheid probeerden te nemen van man of vader. George zag zijn kans schoon en nam een klein jongetje op zijn arm en liep zo als vader met huilend kind het politiebureau uit. Hij ging er snel vandoor en kwam bij Mijs, waar koortsachtig aan het ontsnappingsplan werd gewerkt. Hij zou door iemand die met een bestelwagen levensmiddelen aan de moffen leverde, tussen de manden en wat rommel verstopt worden en zo de vesting uitgebracht worden. Maar dat plan ging op het laatste moment niet door. Daarom gingen Piet, George en ik naar de doorgang in de muur bij de Duin en Kruidbergerwegweg. George had echter geen fiets, maar ik kende Corrie Post die vlakbij de muur woonde en leende haar fiets. Piet ging vast naar de controlepost bij de muur en zou fluiten als er onraad was. Iets later volgden George en ik. Toen heb ik de dood in de ogen gezien, want hoewel ik kalm was, was George dat uiteraard niet want hij was in het bezit van een vals persoonsbewijs en had dus ook een andere naam. Maar gelukkig ging alles goed en kwam George de vesting uit, waarbij we Piet ontmoetten die inmiddels op de terugweg was. Het was allemaal op het nippertje, want het was kort vóór acht uur!”

Van Dijk brengt Schilling die nacht onder bij Goudriaan op de Wüstelaan en de dag daarna wordt Schilling naar Frans Kwantes in Andijk gebracht. Bij zijn werk krijgt Van Dijk ook steun van Henk Wardenaar, zoon van W.C. Wardenaar van het illegale BC-Nieuws. Henk Wardenaar is behulpzaam bij het verzorgen en onderbrengen van onderduikers, het verschaffen van valse papieren en het regelen van levensmiddelen. Daarvoor heeft Wardenaar contact met verzetsggroepen in het noorden van ons land.

Henk van Dijk: “Henk had nog een broer, W.C. Wardenaar jr., die als contactman functioneerde tussen mij en Henk. Op 24 december 1942 moest het gezin Wardenaar binnen twee keer 24 uur evacueren. Tijd om de inboedel goed op te slaan was er amper. Het werd opgeslagen in Amsterdam en Den Haag. Het gezin ging naar Sappemeer. Junior is clandestien bij een kolenhandelaar in Velsen-Noord blijven werken. Toen het hier vanwege de razzia’s te gevaarlijk werd is hij ook naar Groningen vertrokken, waar hij bij een ongeorganiseerde actie op 23 maart 1945 in de buurt van Winsum is gearresteerd. Op 8 april is hij in Norg gefusilleerd.”

Door de arrestatie van zijn zoon komt ook senior in de belangstelling van de Duitsers te staan. Bij een huiszoeking door de SD van Delfzijl omstreeks 13 juli 1944, daarbij geassisteerd door vier landwachters uit Appingedam, worden bij vader Wardenaar pakken van de ilelgale krant Trouw en een radiotoestel gevonden. Hij wordt daarna met zijn zoon geconfronteerd, waarbij hij door de landwachters hevig wordt geslagen. Vervolgens wordt senior naar een concentratiekamp in Duitsland overgebracht, waarna niets meer van hem is vernomen.





KOPIE TROUW 17 MAART 1945 V-69

Onderschrift: Het illegale Trouw van 17 maart 1945 maakt melding van de massamoorden, komt met binnenlands nieuws en schrijft op de achterzijde over de toestand aan het Westfront, het Oostfront en het overige nieuws. (Collectie G.E. Hartendorf)

De groep rond Dirk van Rijswijk krijgt op 1 maart 1945 een zware klap te incasseren. Die avond is er een bijeenkomst ten huize van Coté aan de Terrasweg, waar Peter van den Berg en Henk van Dijk respectievelijk door vertraging en kiespijn niet aanwezig kunnen zijn. De mannen komen bijeen om geld en bonnen ten behoeve van de onderduikers te verdelen. De vergadering is nog maar net begonnen of Abraham Kipp en Ko Langendijk vallen de woning binnen. Van Rijswijk, Coté, Jur Visser, Broersen en Gerrit van den Brink, de schoonvader van illegaal werker Jan Bonekamp, worden gearresteerd. 

Uit het dagrapport van de politie Velsen van 2 maart 1945, mutatie 07.00 uur: ’Zijn de arrestanten ........... en de arrestanten Brinkman, van Rijswijk, Broersen, van de Brink, Coté en Visser, over welke zes laatste geen gegevens zijn versrekt en dus niet in het rapportenboek zijn ingeschreven, op transport gesteld naar de S.D. te Amsterdam.’

Van Rijswijk wordt op 8 maart bij de spoordijk in Amsterdam gefusilleerd en Coté valt op 6 april voor het vuurpeloton in Limmen. Jur Visser, die in de dodencel zit, komt op 4 mei vrij. Later zou Langendijk voor zijn rechter verklaren dat Kipp de fietsen voor de woning van Coté aanleiding vond om ter plaatse een onderzoek in te stellen.*






FOTO KIPP V-26 linker kop + tekst boven foto’s

Onderschrift: De voortvluchtige Abraham Kipp wordt in het Politieblad gesignaleerd. Hij wordt gearresteerd, veroordeeld, maar ontsnapt. Hij is een van de Nederlandse oorlogsmisdadigers die nog steeds internationaal gesignaleerd staan. (particuliere verzameling)

Henk van Dijk: “Er bestonden noodgedwongen lijsten voor onze eigen organisatie. Daarop stonden de namen van onderduikers en nabestaanden van gesneuvelden, die via het NSF steun kregen. Toen Dirk van Rijswijk werd gearresteerd, was het van groot belang dat die lijst werd veilig gesteld. De hele administratie van de LO-Velsen kwam toen bij mij terecht. Dirk had voor ruim honderdzestig ‘cliënten’ die onder zijn zorg vielen een prima systeem op poten gezet. Hij hanteerde daarvoor een handgeschreven lijst, verdeeld in kolommen. Voor elke naam stond een nummer. Achter de naam het bedrag dat per maand werd uitbetaald, de categorie waarin betrokkene viel en een eventuele  aantekening. Een adres stond daar niet op, maar het nummer voor de naam correspondeerde met een aparte lijst, waar alleen het adres op stond. Uiteraard stonden onderduikers met hun schuilnaam vermeld. Van Rijswijk verdeelde het geld onder de tussenpersonen, die op hun beurt zorgden dat het geld werd afgedragen. De tussenpersonen hielden een lijst bij waarin zij het geld verantwoordden, zowel de uitgaven als de inkomsten, want we moesten er ook voor zorgen dat er geld binnenkwam. Gelukkig konden we ondanks de ellende een beroep doen op een groot aantal donateurs. Niet alleen particulieren, maar ook bedrijven. Bunkerbouwer Dienaar was er daar één van, het moet maar eens gezegd worden, want hij gaf duizenden guldens ten behoeve van het verzet en bepaald niet na Dolle Dinsdag, maar al ver daarvóór.”

Een ander die de illegaliteit aan geld helpt is de heer W. Huygens, alias Verheul en topambtenaar bij het ministerie van financiën. Huygens wordt later burgemeester van Bergen (NH), maar verlaat deze gemeente in 1969 wegens vertrek naar Amerika.







LIJST  V-31

Onderschrift: Kant 1 van de lijst met ruim honderd namen van personen die via de groep Van Rijswijk steun ontvingen. Categorie A zijn de overoordeelde gefusilleerden, B de gijzelaars, C de onveroordeelde gedetineerden, D de veroordeelde gefusilleerden, E de veroordeelde gedetineerden, F de ambtenaren, G de anti-krijgsgevangenen en H de anti-arbeidsinzet onderduikers.

Henk van Dijk schrijft na de bevrijding in het Weekblad der LO-LKP-Stichting ‘De Zwerver’ over zijn vriend Van Rijswijk in een In Memoriam: ‘Dirk was geen “Septemberklant”, doch had een lange en mooie illegale-staat-van-dienst; aanstonds na de capitulatie in 1940 vocht hij op het ondergrondse front door, niet uit waaghalzerij, doch uit overtuiging, eerst zelfstandig, later in L.O. en V.L.verband. Ik hoor het hem nog zeggen: “Is het niet voor ons, dan voor onze kinderen” en dan doelde hij op de vrijheid, welke ons volk - naar zijn vaste overtuiging - zou herkrijgen. Het is inderdaad niet voor hem, maar voor zijn kinderen geweest. Op de 8e Maart werd hij met tientallen anderen lafhartig vermoord door het vuurpeloton. Zijn dappere vrouw bleef met zes kinderen, waarvan de oudste bijna 10 jaar en de jongste ruim 3 maanden was - zonder enig teken ten afscheid, achter.’





ROUWADVERTENTIE VAN RIJSWIJK V-67

Volksherstel

Vanuit Engeland komt eind december 1944 via de radio de instuctie dat de illegaliteit zodanige maatregelen moet treffen, dat onmiddellijk na de bevrijding de bevolking die in deplorabele omstandigheden verkeert, met de meest mogelijke spoed op alle fronten steun wordt verleend. Het verdient dringend aanbeveling dat al tijdens de bezetting plaatselijke besturen worden gevormd en voorbereidingen worden getroffen, opdat het Nederlandse Volksherstel op de dag van de bevrijding kan functioneren.

Peter van den Berg: “Dirk van Rijswijk had en nam de leiding daartoe. Er ging een vriendelijk gezag van hem uit. Door zijn burgelijke functie kende hij zeer veel mensen uit de hele gemeente. Het pleit voor hem dat hij, gereformeerd en illegaal werker, zoveel organisatie en visie had dat hij boven de partijen stond. Ik herinner me nog de vergadering in een Santpoortse school in januari 1945, waar hij de niet uit het verzet komende buitenkerkelijke  R. Verbeek had uitgenodigd en hem onmiddellijk het voorzitterschap van Volksherstel aanbod of opdroeg. Verbeek was de voortvarende, maar niet altijd even gemakkelijke, economisch directeur van het Provinciaal Ziekenhuis en later wethouder van Velsen. Na de dood van Van Rijswijk is het door Van Rijswijk ontworpen bestuur, tegen de samenstelling waarvan niemand enig bezwaar had geopperd, in functie getreden. Als directeur werd Henk van Dijk benoemd.”

Henk van Dijk vestigt zich na de bevrijding als directeur van de Velsense afdeling van Nederlands Volksherstel in villa Kriemhilda te Driehuis, waar ook de Raad van Illegaliteit wekelijks vergadert. Jur Visser en Eite Homan, het hoofd wagenpark, worden twee van zijn medewerkers. In die hoedanigheid zetten zij zich in voor de burgerij van Velsen, waarbij zij proberen te bemiddelen in woningtoewijzing, verdelen van kleding en andere eerste levensbehoeften. Samen met Peter van den Berg en veel andere verzetslieden zijn ze een vraagbaak voor de Stichting 1940-1945 en verstrekken zij veel informatie die nodig is om te beoordelen of slachtoffers of hun nabestaanden recht hebben op een uitkering. Ook geven de drie inlichtingen aan de redactie van het gedenkboek voor de LO en KP ‘Het Grote Gebod’.

Henk van Dijk: “Dikwijls konden wij goede inlichtingen verschaffen, maar er zaten ook wel namen tussen van mensen die op het allerlaatste moment zogenaamd in het verzet doken, vooral na Dolle Dinsdag. Een voorbeeld betreft een zekere W.N. met wie ik nog samen dienst deed bij de Luchtbeschermingsdient van de gemeente Velsen. N. woonde schuin tegenover mij in de buurtschap Rozenstein bij de Rijksweg. Ik had de stellige overtuiging dat de man betrouwbaar was, maar eind 1943 liet Wim Zuidervaart mij een orginele brief zien van de NSB, die hij uit het archief van die partij had gelicht. In die brief stond een rij namen, waaronder die van N. en ondertekend door die schoft van Rosendahl, waarvan ik nog een NSB-vlag inbeslaggenomen heb. Rosendahl schreef dat alle mensen die op de lijst voorkwamen, volkomen betrouwbare en nuttige leden van de NSB waren. Een van mijn medewerkers maakte een fotokopie van die lijst, waarna het orgineel in het NSB-archief werd teruggestopt. Dat kopie werd door mij met enkele andere belangrijke stukken in een dichtgesoldeerde bus aan de schoot der aarde toevertrouwd om na de bevrijding als bewijsmateriaal dienst te doen. Maar ik wist toen nog niet, dat ons loodgietersbedrijf met veel meer panden in Velsen-Noord op last van de moffen afgebroken werd. Daardoor kon ik onmogelijk de plaats terugvinden waar ik de bus heb begraven. In 1995 heb ik samen met een politieman nog getracht de plaats te traceren, maar het bleef helaas zonder resultaat. En wat gebeurde er bij de bevrijding? Die N. kwam tevoorschijn als BS-officier in Bloemendaal. Wij noemden dat een mei-kever, of in het gunstigste geval een september-artiest.”






LEGITIMATIE VAN DIJK V-23

Onderschrift: Het legitimatiebewijs van Henk van Dijk als ‘officier toegevoegd’ van de BS. (Document H. van Dijk) 

De Stichting 1940-1945 vraagt Henk van Dijk om nadere inlichtingen over N. naar aanleiding van vier positieve verklaringen die over N. bij de stichting zijn binnengekomen. Henk van Dijk in zijn brief d.d. 17 november 1949 aan de stichting: ‘De verklaring van politieke betrouwbaarheid, afgegeven door het commissariaat van Politie te Velsen, zegt naar mijn meening niet veel, aangezien er zoo veel halve en heele N.S.B.’ers aan de aandacht van Vrouwe Justitia is ontglipt (kan ook niet anders, want ze is geblinddoekt). De verklaring van den Heer Van IJzendoorn geeft ook niet veel houvast, aangezien deze N. pas in het voorjaar van 1945 heeft leeren kennen; in dien tijd was N. immers - met de bevrijding in zicht - op het hoogtepunt van zijn illegale activiteit.’

Met de heer Van IJzerdoorn bedoelt Van Dijk de toenmalige korpschef van de politie Bloemendaal, die later hoofdinspecteur bij de Velser politie wordt.






FOTO TANKVAL V-16

Onderschrift: In 1943 wordt door bunkerbouwers in de duinen tussen de Duin en Kruidbergerweg en de zeereep de tankval gegraven en de tankmuur aangelegd. Links op de foto is nog een stukje van de muur te zien, en dit gedeelte van de tankval is het oost-west gerichte gedeelte. U kijkt op deze foto uit 1946 over het tuinbouwgebied De Zanderij in oostelijke richting. Rechts ligt de Zandersberg met Santpoort op de achtergrond, links ligt Driehuis en Westerveld. De 45-meter lange tankmuur, met een breedte van anderhalve meter en een hoogte van drie meter, die bij het latere Vinkennest was gebouwd, werd in november 1963 afgebroken.  Daarbij werd gebruikgemaakt van dynamiet en pneumatische boren. Voor de dorpsjeugd was het een geliefd speelobject. (Foto J. Doornbosch)

Veroordeeld

Begin september 1946 wordt de zaak waarbij Bertus Maarschalk betrokken was, behandeld door het Bijzonder Gerechtshof te Amsterdam. De dan 44-jarige sigarenwinkelierster J.H.Tw. uit IJmuiden staat terecht omdat zij aan burgemeester Tjeerd van der Weide had gemeld dat een zekere Dinkgreve een joods echtpaar bij haar wilde onderbrengen. Zij verklaart dat Dinkgreve door politieman Haak gestuurd was. Tijdens de zitting blijkt dat er in dezelfde straat nóg een sigarenwinkel is en dat Dinkgreve bij de verkeerde zaak was gekomen, juist op het moment dat er twee Duitsers in haar achterkamer zaten en alles konden horen. Tw. verklaart dat zij onmogelijk Dinkgreve had kunnen waarschuwen. In plaats daarvan heeft zij de burgemeester nog diezelfde avond ingelicht. Ritman heeft de foute politieman De Jager opdracht gegeven zich voor de echtgenoot van Tw. voor te doen, om vervolgens de de joodse onderduikers en hun helpers te kunnen inrekenen. De Jager beroept zich erop, dat hij van een meerdere het bevel had gekregen en dat uit te voeren had. Van der Weide kan zich mogelijke mishandelingen van Dinkgreve door de politie niets herinneren, waarop advocaat-fiscaal mr. B.J. Besier hem meedeelt, dat er in die beruchte kamer 21 van de recherche een Spaans rietje voorhanden was. Besier eist tegen de winkelierster Tw. levenslange gevangenisstraf.  Op 24 september 1946 veroordeelt het Bijzonder Gerechtshof haar tot 15 jaar gevangenisstraf.

In september 1947 getuigt Jan Duitscher met twintig anderen tijdens de zitting van het Bijzonder Gerechtshof tegen Langendijk, die hem arresteerde. Advocaat-fiscaal mr. Besier eist de doodstraf, maar die wordt omgezet in gevangenisstraf.

Op 18 juni 1948 staat voor het Bijzonder Gerechtshof in Amsterdam de 34-jarige opperwachtmeester Abraham Visser uit IJmuiden-Oost terecht. Hij verrichtte met Ko Langendijk veel arrestaties door heel Noord-Holland en ook in het Zuiden van het land. Volgens getuigen trad hij daarbij wel correcter op dan Langendijk en de anderen. Visser zelf zegt bij de dienst gebleven te zijn, om het leed van de arrestanten te verzachten. President mr. E.H.F.W. van Schaek Mathon noemt hem evenwel een ‘doortrapte NSB’er, die niet genoeg ruggegraat bezat’ en een ‘misselijk aanhangsel van de terreurbende’. Visser arresteerde niet alleen volwassenen, maar ook twee jonge joodse kinderen en leverde hen uit aan de vijand. Advocaat-fiscaal Besier eist 20 jaar gevangenisstraf met aftrek. 

Daarna staat Chris Noorman terecht, die vrijwel alle beschuldigingen ontkent. De onderluitenant was betrokken bij de arrestatie van de 4,5 jarige Tommy Wolff, die bij dr. Hagtingius in Koog aan de Zaan was ondergedoken. Kort na zijn arrestatie is hij in Westerbork omgekomen. Tijdens de zitting worden zestien getuigen gehoord en de zaak wordt om nog meer getuigen te horen een week aangehouden. 

